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Pomembna skupna seja predsedstev
jjVEH REPUBLIŠKIH VODSTEV _____________________

Sindikati in mladina 
o osnovnem splošnem 

in družbenem 
izobraževanju

Ustanovili so center za družbenopolitično 
____ izobraževanje

Minuli četrtek je bila skupna 
Ja predsedstva republiškega 
eta Zveze sindikatov Slovenije 
Predsedstva republiške kon- 

^ renee Zveze mladine Slove- 
tjj!e' Obravnavali so problema- 
, o osnovnega splošnega izo- 

azevanja zaposlenih in druž
ic n°političnega izobraževanja 
. Usposabljanja delavcev. To pa 
■ P1®*3tematika, kije enako po- 

mbna za obe populaciji - za 
, avce in mladino — kot je ob 
Diikv« Poudaril predsednik re- 
din iske konference Zveze mla- 

me tovariš Živko Pregl.

80 prisostvovali tudi 
..Ravniki Republiške konfe- 
Univ6 Zveze delavskih
vaL.,erz ju študentov, žal pa se 
Unr U n*so odzvali predstavniki 

strokovnih in samo
uk republiških organov s
neviht ^obraževanja pa tudi 
šket>ljeni Predstavniki republi- 
stovciVodstva Zveze.komuni- 
Prav» °veniie- Udeleženci raz- 
Ocenjij80 t0 deistvo kritično

4a&d*ate in Zvezo mladine 
Osnoi° V Prihodnje na področju 
vania nega sPi°šnega izobraže- 
politi,ZaPoslenih in dmžbeno-
Usp0Lh,e.8a. izobraževanja in 
konkrot 3nia delavcev mnoge 
akcijp J16, skuPne naloge in 
rilj m ’<■ v katere so se dogovo- 
°bliki .lcaterimi bodo v pismeni 
eWv!fZ ^oj3 vodstva in
vili cent Pa 80 ustano-

Za družbenopolitično 
mladinski6, sindikalnega in 
delovati ega kadra’ ki bo začel 
^°hinju V ^ adinskem domu v

Po obsežni in tehtni razpravi 
je predsednik republiškega sveta 
ZSS tovariš Tone Kropušek de
jal, da ni naključje, da se je ve
čina razpravljavcev v svoji raz
pravi osredotočila na rezultate, 
ki jih daje naš osnovnošolski 
sistem, kajti odtod izvirajo jaz - 
lične posledice za delavski raz
red in^za mladino. Med drugim 
je dejal, da je za zmanjševanje 
osipa v osnovni šoli potrebno 
terjati od odgovornih večjo 
učinkovitost, mladina, ki uspeš
no ne dokonča osemletke, 
mora ostati na dolgu rednih šol
skih institucij in izobraževalnih

SKLICAN 
PLENUM 
RS ZSS

Predsedstvo republi
škega sveta Zveze sindi
katov Slovenije je skli
calo sejo republiškega 
sveta za 17. oziroma 18. 
maj. Republiški svet bo 
obravnaval ukrepe za od
pravo nelikvidnosti, raz
pravljal pa bo tudi o 
osnovah novega davčnega 
sistema.

skupnosti, ne pa da to breme 
prepuščajo le političnim organi
zacijam in izvenšolskim institu
cijam.

Izvlečke iz obsežne razprave 
na skupni seji bomo objavili v 
prihodnji številki.

»»Vroča polemika« prosvetnih delavcev zavoljo vrednotenja službenih let
Berite na 9. strani:

Odpravimo kamen spotike

V novi proizvodni hali tovarne DANA na Mimi že delajo vsi polnilni stroji Foto: A. AGNIC

MEDNARODNO SODELOVANJE SINDIKATOV

ZDOMCI - MOST
prijateljstva med narodi

Tridnevni »sestanek sindikatov držav migracije in emigracije delovne sile« v Beogradu je vsestran- 
sko osvetlil položaj 10-milijonske armade delavcev-»zdomcev«, ki delajo v zahodni Evropi

Po tridnevnem zasedanju se je 26. aprila zaključil v Beogradu 
sestanek sindikatov držav imigracije in emigracije delovne sile, ki je 
vsestransko osvetil razmere desetmilijonske amiade delavcev - 
zdomcev, ki so si poiskali zaposlitev v zahodnoevropskih državah. 
Ta sestanek je bil posvečen dogovoru, kako naj bi sindikati s skup
nimi močmi izboljšali položaj teh delavcev, ki je zavoljo različnih 
vzrokov pogosto vse prej kot dober, čeprav so v načelu po svojih 
pravicah, ki izvirajo iz dela, izenačeni z domačimi delavci.

Pobudo za ta sestanek je dala 
Zveza sindikatov Jugoslavije, ki 
je opravila tudi večino priprav, 
ki so bile zanj potrebne. Deset 
sindikalnih organizacij — od 
skupno 26 organizacij iz 15 
držav, kolikor jih je na tem se
stanku sodelovalo - je še pred 
začetkom sestanka pismeno 
sporočilo udeležencem svoja 
stališča do, problemov migracije 
delovne sile. To je bila solidna 
podlaga za poglobljeno razpra
vo o vzrokih in posledicah mi
gracije delavcev.

Na dnevnem redu sestanka je 
bila razprava o naslednjih treh 
vprašanjih:

o politiki tržišča delovne sile 
in s tem vprašanjem povezani 
politiki gospodarskega razvoja;

o osnovnih problemih zdom
cev;

o oblikah in vsebini doseda
njega in bodočega sodelovanja 
sindikatov za zaščito pravic 
ekonomskih emigrantov — tudi 
prek mednarodnih organizacij.

Beograjskega sestanka so se 
udeležile naslednje sindikalne in 
delavske organizacije: Splošna 
zveza alžirskih sindikatov 
(UGTA), Zveza avstrijskih sin
dikatov (OGB), Splošna federa
cija dela Belgije (FGTB), Kon
federacija krščanskih sindikatov 
Belgije (CSC), Zveza danskih 
sindikatov (LO), Francoska de
mokratska konfederacija dela 
(CFDT), Generalna konfedera
cija dela Francije (CGT), Nizo
zemska zveza sindikatov 
(NVV), Nizozemska katoliška 
zveza sindikatov (N KV), 
Krščanska nizozemska zveza 
sindikatov (CNV), Generalna 
konfederacija dela Italije 
(CGIL), Italijanska konfedera
cija sindikata delavcev (CISL), 
Zveza dela Italije (UIL), 
Krščanska združenja italijan
skih delavcev (ACLI), Zveza 
sindikatov Jugoslavije, Mora- 
kanska zveza dela (UMT), Nem
ška zveza sindikatov (DGB), 
Delavske komisije Španije, 
Splošna zveza španskih delavcev 
(UGT), Solidarnost baskijskih

delavcev (STV), Sindikalna de
lavska zveza Španije (USO), Švi
carska sindikalna zveza (USS), 
Zveza krščanskih sindikatov 
Švice (USC), Zveza sindikatov 
Šveske (LO), Splošna zveza tu
niških delavcev (UGTT), Sin
dikalna centrala Turčije (Turki 
is), ter Evropska organizacija 
Svetovne konfederacije dela 
(OE CMT) in stalni komite 
CGT-CGIL (francoske in itali
janske sindikalne centrale). Se
stankuje prisostvoval tudi pred
stavnik Mednarodnega biroja 
dela (BIT), ki ima svoj sedež v 
Ženevi.

V komunikeju, ki ie bil so
glasno sprejet na sestanku, je 
poudarjeno, da je njegovo delo 
potekalo v konstruktivnem 
vzdušju, za katero so bila zna
čilna nrizadevania Ho

no v duhu sindikalne solidar
nosti proučiti najpomembnejše 
probleme migracijskih gibanj in 
poiskati najustreznejše ukrepe 
za njihovo ureditev.

Sindikati, ki so sodelovali na 
tem sestanku, — pravi komu
nike — menijo, da bi bilo korist
no skupno izdelati dokumente
0 osnovnih zahtevah sindikatov 
na področju migracije, ki bi lah
ko bili baza za usklajene in 
skupne akcije. Komunike dalje 
navaja, da bodo prisotne delega
cije priporočile svojim vod
stvom, naj sprejmejo pobudo za 
dmgo konferenco sindikatov 
držav imigracije in emigracije 
delovne sile, na kateri bi na
daljevali razpravo o konkretnih 
vprašanjih, kot so, denimo, ena
kost pravic delavcev — emigran
tov, kontrola zaposlitve, stro-
1 ----:-r.hraževanje itd. M. P.

vreme ni zanesljivo
zanesljiv je
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Pester in zanimiv spored prireditev 
ob letošnjem, že XI. tednu bratstva 
in prijateljstva občin Čakovec, Ko
privnica, Ormož, Ptuj, Slovenska Bi
strica in Varaždin je nedvomno do
segel svoj vrh s slavnostno akade
mijo v Ormožu, združeno s prazno
vanjem obletnice ustanovitve OF 
slovenskega naroda, mednarodnega 
delavskega praznika 1. maja, osem
desetletnice predsednika republike 
Josipa Broza Tita in dneva mladosti. 
Približno 150 udeležencem je na 
akademiji najprej spregovoril pred
sednik ObSS Ormož Alojz Balažič, 
potem pa je o sodelovanju delovnih 
ljudi z obeh strani Drave, pomenu 
mednarodnega delavskega praznika 
in Titovi vlogi med ljudsko revolu
cijo in v povojni socialistični gra
ditvi naše države spregovoril član 
RS ZSS Humbert Gačnik. Po sklepu 
medobčinskega odbora občinskih 
sindikalnih svetov omenjenih občin 
so predsedniku republike Josipu 
Brozu Titu ob njegovem življenj
skem jubileju podelili zlato plaketo 
»Medobčinsko sodelovanje, bratstvo 
in prijateljstvo" v znak priznanja za 
njegovo dosedanje delo, predvsem 
pa za krepitev bratstva, prijateljstva 
in razumevanja naših narodov. Sre
brne plakete pa je kot priznanje za 
aktivno sodelovanje v tednih brat
stva in prijateljstva po sklepu med
občinskega odbora občinskih svetov 
sindikatov navedenih občin prejelo 
tudi 26 posameznikov, sindikalnih 
organizacij in kulturno umetniških 
društev iz šestih občin. V kulturnem 
delu programa so sodelovali: godba 
na pihala iz Ormoža, ŽKUD »Ivo 
Mikac" iz Varaždina in Narodni 
ansambel »Žibrat" iz Ivanjkovcev. 
Že pred akademijo pa je delegacija 
sindikalnih delavcev omenjenih sed
mih podravskih občin položila tudi 
venec na spomenik borcem in 
žrtvam NOB v Ormožu. - Foto 
služba: DE

NA LINIJI 
323-554

RAVNE
Predsedstvo Občinskega sindi

kalnega sveta Ravne na Koro
škem in Komite Občinske kon
ference ZK Ravne na Koroškem 
sta imenovala skupno 11-član
sko komisijo, ki bo spremljala 
uresničevanje 21. in 22. dopol-j.. ju j,*. vi
nila zvezne ustave v samoupravni 
praksi delovnih organizacij. Ena 
od osnovnih nalog komisije bo 
pospešiti uresničevanje ustavnih 
dopolnil

(ma)
ZAGORJE

Nedavno posvetovanje pred
sednikov osnovnih organizacij 
sindikata in sekretarjev organiza
cij ZKS zagorskih podjetij je 
med drugim potrdilo pripravlje
nost sindikatov in ZK, da z zdru
ženimi močmi izdelajo programe 
uresničevanja delavskih ustavnih 
dopolnil in v zvezi s tem usta
navljanja temeljnih organEacij 
združenega dela. Z enotnim na
stopom želijo v tej revirski obči
ni nadomestiti zamudo, hkrati 
pa ovreči nekatera poenostavlje
na stališča, ki vidijo v ustanavlja
nju temeljnih organizacij združe
nega dela samo organizacijske 
spremembe.

IMENOVALI 
SOSVET DE

Predsedstvo republiškega 
odbora Sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti Slove
nije je na podlagi sklepa IV. 
plenarne seje republiškega 
odbora imenovalo petčlanski 
sosvet uredništva DELAV
SKE ENOTNOSTI, ki bo po
slej sooblikoval politiko ča
sopisa o vprašanjih, ki zade
vajo področja družbenih de
javnosti. V sosvet so imeno
vali naslednje člane republi
škega odbora: ALOJZA
PEVCA, profesorja, sekretar
ja izvršnega odbora republi
škega odbora za vzgojo in iz
obraževanje in izvršnega 
odbora republiškega odbora 
za znanost in visoko šolstvo, 
je predsedstvo imenovalo za 
predsednika sosveta; za člane 
odbora pa je imenovalo 
HERMANA VEHOVARJA, 
predmetnega učitelja na 
osnovni šoli »Franjo Golob" • 
v Prevaljah, NARCISA KOC
JANČIČA, dipl. pravnika iz 
Bolnišnice za invalidno mla
dino v Stari gori pri Gorici, 
MATIJO TROTOVŠKA, viš
jega upravnega delavca iz 
Skupščine občine Hrastnik 
in MARICO POLIČ, anali
tika iz Kreditne banke v Ma
riboru.

MARIBOR

BOLJE KOT PO 
KOLEKTIVNI 

POGODBI

NA ROB BLEJSKEMU POSVETOVANJU 0 URESNIČEVANJU USTAVNIH DOPOLNIL 
V KOLEKTIVIH PTT PROMETA JUGOSLAVIJE

Še so vozli In zanke
Skupnost JPTT in zvezni odbor sindikata delavcev v prometu in 

zvezah Jugoslavije sta pred prvomajskimi prazniki na Bledu organi
zirala dvodnevno posvetovanje o uresničevanju ustavnih dopolnil v 
delovnih organizacijah PTT prometa Jugoslavije. Udeležilo se ga je 
kakih 300 predstavnikov PTT podjetij iz vse države z željo, da bi 
ocenili dosedanje delo in priprave na uresničevanje ustavnih do
polnil ter da bi razčistili dileme, ki se v PTT kolektivih odpirajo ob 
tem vprašanju. Oboje naj bi pomenilo osnovo za dogovor o bodo
čem delu in snovanjih v zvezi z ustanavljanjem temeljnih organi
zacij združenega dela, od česar je v znatni meri odvisna tudi pri
hodnja organiziranost skoraj 42.000-članske družine — jugoslo
vanskih PTT delavcev.

meljnih organizacij združenega 
dela. Odkrito povedano; blej
sko posvetovanje se je torej za
ključilo malone brez pravega re
zultata, čeprav so njegovi ude
leženci zanj porabili najmanj 
1000 delovnih dni.

DVE »STRANKI"
Žal je treba ugotoviti, da je 

posvetovanje ostalo na ravni 
ugotavljanja sedanjih razmer in 
brez konkretnejših napotkov za 
bodoče delo. Žakaj tako mne
nje in vtis?

Res je, da so predstavniki po
sameznih PTT kolektivov na
nizali obilo izkušenj iz doseda
njega dela v zvezi z oblikova
njem temeljnih organizacij 
zdmženega dela. Marsikje so iz 
razprav v ožjem krogu že prešli 
tudi na javne razprave po kolek
tivih in zanje pripravili gradivo 
z variantnimi rešitvami, ki usta
navljanje temeljnih organizacij 
združenega dela predvidevajo 
tudi na ravni funkcionalno ali 
teritorialno zaokroženih enot 
znotraj sedanjih podjetij. Izkuš
nje torej pričajo, dav delu PTT 
kolektivov vlada pripravljenost 
in prepričanje, da je do enakih 
in še boljših rezultatov mogoče 
priti tudi z decentralizacijo 
upravljanja in odločanja, torej z 
ustanavljanjem temeljnih orga
nizacij združenega dela, kar pa 
ne pomeni tudi razbijanja pod
jetij.

Druga »stranka", če naj tako 
rečemo, pa zastopa za zdaj še 
večinsko mnenje, da se je naj
prej treba sporazumeti o dile
mah in počakati na sistemske 
rešitve, s katerimi bi se zboljšal 
ekonomski položaj PTT dejav
nosti kot celote, šele potem pa 
začeti razmišljati o ustanavlja
nju temeljnih- organizacij zdru- 
ženga dela. Najvažnejša dilema 
naj bi bila v tem, na kakšni rav
ni naj bi ustanavljali temeljne 
organizacije združenega dela. 
Najbolj primemo raven naj bi 
predstavljale omrežne skupine, 
torej sedanja podjetja. To po
meni, da bi sedanja podjetja

preprosto preimenovali v te
meljne organizacije zdmženega 
dela in poskrbeli za „lepotne" 
popravke, v bistvu pa bi ostali 
pri sedanji organiziranosti in 
tudi pri sedanjih možnostih de
lavcev, da sodelujejo in vplivajo 
pri sprejemanju odločitev.

JE GENERALNI DIREKTOR 
PRESEKAL VOŽEL?

Zavoljo nasprotujočih si sta
lišč se blejsko posvetovanje se
veda ni moglo zaključiti dru
gače kot z načelnimi ugoto
vitvami, da predloženo gradivo 
predstavlja osnovo za nadaljnja 
snovanja in daje treba pospešiti 
prizadevanja za ustanavljanje te-

Zapisali pa bi še nekaj! Če
prav se čudno sliši, je vseeno 
res, da beseda generalnega di
rektorja JPTT za vse jugoslo
vanske PTT delavce pomeni naj
višji zakon. Generalni direktor 
Prvoslav Vasiljevič pa je jasno 
poudaril, da smisel sprememb 
ni v tem, da bi iskali nova ime
na za sedanje oblike organizira
nosti in odločanja v JPTT, tem
več gre za to, da bi odločanje 
kar najbolj približali sleher
nemu zaposlenemu. Če bo nje
gova beseda pomenila zakon 
tudi v zvezi z uresničevanjem 
ustavnih dopolnil v JPTT, bodo 
udeleženci blejskega posveta v 
svojih kolektivih lahko pove
dali, da niso bili samo na vi
kendu, ki ga je pokvarilo slabo 
vreme, ampak so tam dobili 
tudi napotke za bodoče delo.

M. GOVEKAR

Za šestino 
delavcev gre!

Predsedstvo občinskega odbora sindikata storitvenih 
dejavnosti v Mariboru je razpravljalo o sklepanju delov
nih pogodb med delavci in zasebnimi delodajalci na 
področju obrti in gostinstva. Te pogodbe bi morale 
biti že podpisane in verificirane pri oddelkih za gospo
darstvo občinskih skupščin do 4. aprila, ker pa za
ložnik ni poskrbel za pravočasno dobavo obrazcev, se 
v Mariboru niso mogli držati tega roka. Po podatkih 
strokovnih služb je v Mariboru zaposlenih pri zasebnih 
delodajalcih kakih 1200 delavcev, obrazcev za po
godbe pa so imeli le za polovico vseh pogodb. Zaradi 
tega je bilo do 20. aprila sklenjenih in registriranih le 
350 pogodb.

0 stališčih in sklepih skupne seje sekretariata CK 
ZKS in predsedstva RŠ ZSS o samoupravljanju 
delavcev v dislociranih enotah združenega dela

Člani predsedstva so na seji ugodno ocenili doslej 
sklenjene pogodbe. Delodajalci so namreč v celoti upo
števali zahteve kolektivnih pogodb, še več, v večini 
primerov bodo dobivali zaposleni višje osebne do
hodke, kot so predvideni v kolektivnih pogodbah.

Na seji so razpravljali tudi o nekaterih pojavil v 
obrtnih podjetjih Nikrom in Torbar ter v gostinskem 
podjetju Tabor. Na različne slabosti, predvsem na ne
urejene medsebojne odnose, nepravilnosti pri nagra
jevanju in drugo, so opozorile zlasti minule letne kon
ference osnovnih sindikalnih organizacij v teh treh ko
lektivih. Predsedstvo občinskega odbora sindikata sto
ritvenih dejavnosti je zato sklenilo, da bodo v kratkem 
pripravili v vseh treh delovnih organizacijah skupne se
stanke z izvršnimi odbori sindikalnih organizacij, po
vabili pa bodo tudi predstavnike samoupravnih orga
nov in vodstev podjetij.

D. P.

Poročali smo že, da sta se ob koncu minulega meseca v novomeški tovarni 
Novoteks sestala na razširjeno skupno sejo sekretariat CK ZKS in pred
sedstvo republiškega sveta ZSS. Tema tega razgovora, ki so se ga udeležili 
med drugim tudi predstavniki novomeškega političnega in gospodarskega 
življenja, je bila ocena samoupravnega položaja delavcev v dislociranih obra
tih. Že v prejšnji številki našega tednika smo tudi napovedali, da bomo 
prihodnjič posvetili več pozornosti dokumetu, ki vsebuje stališča in sklepe 
te skupne seje.

Izhodiščna ugotovitev skupne seje je, da moramo položaj delavcev v disto' 
tiranih enotah obravnavati kot eno izmed pomembnih vprašanj pri uveljav
ljanju samoupravnih odnosov na podlagi ustavnih dopolnil Neposredno po
budo za obravnavo tega vprašanja nasploh in prav v sedanjem trenutku pa 
pomenijo nekatere ugotovitve iz dosedanje prakse. Le-te bi lahko približno 
takole povzeli:

Vse dosedanje ocene in analize o položaju delavcev v dislociranih enotah 
opozarjajo na številna neurejena vprašanja, ki pogosto sprožajo dezintegra
cij ske procese in omejujejo samoupravne pravice in dolžnosti delavcev v teh 
enotah. Nikakor pa ne gre za nepomemben problem, saj je v vseh disloci
ranih enotah v naši republiki zaposlenih približno 100.000 delavcev! Torej 
gre za položaj približno šestine vseh, ki so pri nas zaposleni v družbenem 
sektorju. Dosedanje izkušnje tudi jasno potrjujejo spoznanje, da samo na 
samoupravni podlagi urejeni odnosi, ki temelje na določilih ustavnih dopol
nil, zagotavljajo trajno ekonomsko povezanost teh enot v delovne organi
zacije, da samo samoupravno urejeni odnosi spodbujajo ustanavljanje novih 
dislociranih enot na podlagi združevanja sredstev, znanja, tehnologije in vseh 
drugih interesov, kar je hkrati tudi perspektiva trajnega proizvodnega in 
poslovnega povezovanja.

Ob tako zasnovanem izhodišču dokument poudarja, da so lahko le delavci 
nosilci boja za spreminjanje svojega družbeno-ekonomskega položaja. V ta 
prizadevanja pa se vključujeta kot organizirana politična sila tako zveza 
komunistov kot zveza sindikatov. Neposredne naloge komunistov in članov 
sindikatov pa dokument opredeljuje v trinajstih točkah programa za skupno 
akcijo. Naj na nekatere od njih še posebej opozorimo.

Dislocirane enote so realnost in perspektiva; zaradi integracijskih proce
sov, razvoja komunalnega sistema in zavoljo vse večje povezanosti združe
nega dela pa je nujno potrebno nenehno spremljati odnose tako v teh enotah 
kot v širših organizacijskih oblikah združenega dela. Le taki odnosi, ki bodo 
temeljili na ustavnih dopolnilih, zagotavljajo racionalno združevanje sred
stev, znanja, programiranje razvoja in uresničevanje vseh drugih skupnih 
interesov.

Dejstvo, da so te enote teritorialno ločene od drugih delov delovne organi
zacije, prav tako narekuje, da delavci v takem organizacijskem delu ugotav
ljajo možnosti za oblikovanje temeljnih organizacij združenega dela, ki naj 
zagotove, da se bo na podlagi čistih medsebojnih računov okrepil interes za 
delovanje v integrirani delovni organizaciji. Pri oblikovanju TOZD je zato 
potrebno upoštevati tako tehnološke, ekonomske kot sociološke aspekte, 
predvsem pa se je treba ovesti dejstva, da ni enotnih shematičnih meril za 
ustanavljanje temeljnih organizacij.

Čeprav so delovne organizacije podpirale samoupravne sporazume 0 
usmeijanju in delitvi dohodka, so še vedno občutne razlike v pravicah it 
delovnega razmerja med tistimi delavci, ki so zaposleni v matičnem podjetju, 
in tistimi v dislociranih enotah. Te razlike se razširjajo tudi na področje 
socialnega varstva, šolstva, otroškega varstva itd. Zato je ena od nalog tako 
sindikatov kot zveze komunistov, da se borijo za to, da se pri urejanju 
samoupravnih odnosov in položaja delavcev uskladijo njihove pravice tako v 
združenem delu kot tudi v občini in v krajevni skupnosti. Delovne skupnosti 
posameznih organizacijskih delov morajo imeti na podlagi ugotovljenih skup 
nih interesov enake materialne možnosti in možnosti za vključevanje v plani' 
tanje razvoja svoje družbenopolitične skupnosti.

Premagati je treba nesprejemljivo miselnost nekaterih, ki zavračajo slehei' 
no solidarnost, češ da uresničevanje pravic delavcev v dislociranih eno tal1 
omejuje perspektivo in standard zaposlenih v matičnih podjetjih. Pretnje 0 
opuščanju dislociranih enot je treba prav tako preprečiti, kot je treba pre
prečiti težnje po neutemeljeni odcepitvi posameznih enot. Uresničevanje 
samoupravnega položaja delavcev v dislociranih enotah ne pomeni razbijanj9 
dosežene stopnje racionalnega združevanja različnih strokovnih opravil; usta
novitev temeljnih organizacij združenega dela pa bo terjala tudi več na porot 
in sredstev za družbeno-ekonomsko izobraževanje delavcev, da bi tako lahk° 
še učinkoviteje gospodarili v interesu enote in delovne organizacije kot ce
lote. V delovnih organizacijah z dislociranimi enotami je treba tudi razme
ram in potrebam primerno prilagajati oblike medsebojnega obveščanja 'if 
komuniciranja, da bi tako zagotovili stalno možnost vplivanja in usklajevanj9 
interesov med posameznimi deli.

Kar pa zadeva družbenopolitične organizacije, dokument poudarja pred
vsem njihovo dolžnost, da preučijo oblike političnega delovanja in organi
ziranja v integriranih podjetjih in v dislociranih enotah, da izoblikujejo o ten1 
jasna in konkretna stališča in delovne programe. V vsaki dislocirani enoti f 
treba z intenzivnejšim političnim delovanjem v kolektivu omogočiti formi
ranje organizacij zveze komunistov, sindikata in mladine, po drugi strani p9 
dokument zavezuje vse člane zveze komunistov in sindikatov v dislocirani*1 
enotah, da sodelujejo pri izdelavi programov in pri ugotavljanju dejanski!1 
možnosti za uresničitev odnosov na podlagi ustavnih dopolnil ter da predi9’ 
gajo ustanovitev temeljne organizacije združenega dela. nI1

Pravim |msvvl<ivalim-;i IH.'
VPRAŠANJE:

Prosim, da mi odgovorite na vprašanje, ali je kvalificirani delavec 
upravičen do višjega osebnega dohodka od priučenega delavca, 
čeprav oba opravljata povsem enako delo oziroma naredita enako 
število izdelkov.

K. S. - TRŽIČ
ODGOVOR:

Čeprav v svojem vprašanju omenjate, da ste nagrajevani po 
učinku in da oba delavca naredita enako število enako kvalitetnih 
izdelkov, bi vam težko kategorično pritrdilno odgovorila. Kljub 
temu, kar navajate v vprašanju, je možno, da ima delavec z višjo 
kvalifikacijo tudi nekoliko višji osebni dohodek. To je namreč 
odvisno od ustreznih določb pravilnika o delitvi osebnih dohodkov 
podjetja, v katerem delata. Od česa vse je odvisen delavčev osebni 
dohodek, je določeno v tem pravilniku in je možno, da se med 
drugim upošteva tudi stopnja delavčeve strokovne izobrazbe, dol
žina delovne dobe in še kaj drugega. Najbolj točen odgovor boste 
dobili v že omenjenem pravilniku vašega podjetja.

M. LIPUŽIČ

vozila. Zanima me, ali lahko zahtevam tudi odškodnino za prestari6 
bolečine, ki sem jih čutil še približno mesec po nesreči ter v kakšn* 
višini? -■

M. N. - LJUBLJANA
ODGOVOR:

Vsekakor imate pravico zahtevati tudi odškodnino za prestari6 
fizične bolečine v času poškodbe in po njej, dokler so seveda tri*' 
jale. Ni nam pa mogoče povedati višine, saj ni predpisa, ki bi doD' 
čal da »stane" bolečina toliko in toliko dinarjev. Ker je bolečin3 
nekaj povsem subjektivnega, boste morali višino zadevne odškod' 
nine določiti sami; potlej pa se vsekakor posvetujte z odvetnikom 
ki vam bo lahko povedal, koliko po navadi prisodijo sodišča ^ 
podobne primere. Tudi pri tem bo upoštevanih več elementov- 
zato vam glede na skope podatke, ki jih v vprašanju navajate, kori. 
kretnega zneska ne bi mogli svetovati, lahko pa se oglasite v na31 
službi na razgovor.

M. LIPUŽIČ

VPRAŠANJE:
V prometni nesreči sem dobil poškodbe, zaradi katerih sem bil 

14 dni v bolniškem staležu. Oseba, ki je povzročila nesrečo, je bila 
kaznovana pred sodnikom za prekrške in mi je tudi poravnala 
odškodnino zaradi izgube pri zaslužku ter za popravilo mojega
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7 DNI V SINDIKATI H

SESTANEK SINDIKATOV DRŽAV IMIGRACIJE IN EMIGRACIJE DELOVNE SILE_______________

Sindikati morajo varovati 
delavce-migrante pred 

vsakršno diskriminacijo
Migracija delavcev naj postane element delavske solidarnosti na novih 

osnovah, element razrednega tovarištva

Od juga k severu, iz manj razvitih držav v razvite države teče 
vedno večja reka delavcev, ki postaja vse pomembnejši dejavnik 
toko v razvoju držav, kjer izvira, kakor v razvoju držav, v katere se 
steka. Leta 1965 je bilo v razvitih državah Zahodne Evrope zapo
slenih nekaj manj kot 5,5 milijona tujih delavcev, danes pa že blizu 
10 milijonov. Kaj pomenijo ti tokovi za delavce, ki so vanje vklju
či, za države, iz katerih prihajajo, in za države, v katere se zli- 
')'aj°? Na ta vprašanja je poskušal odgovoriti sestanek sindikatov 
“tžav imigracije in emigracije delovne sile, ki je bil v Beogradu od 

do 26. aprila. Mnenja o teh vprašanjih sicer niso bila povsem 
ehotna, vendar pa so si bila toliko blizu, da do enotnih izhodišč 
Veijetno ni več daleč. To pa je tudi bil osnovni cilj beograjskega 
sestanka: ugotoviti stanje, in se dogovoriti o skupni akciji za spre- 
ntinjanje vsega tistega, kar je po skupnem mnenju v tem stanju 
Negativnega. V Beogradu tak dogovor sicer še ni bil dosežen, vendar 
Pa bo bržčas še letos še en sestanek, na katerem bodo sindikati 
skušali doseči skupna izhodišča za urejanje posameznih konkretnih 
'Pmšanj s področja migracije delovne sile.

komu predvsem koristi
MIGRACIJA 

DELOVNE SILE?
Udeleženci beograjskega sestanka 

80 bili enotnega mnenja, dav sodob- 
nem družbenem in gospodarskem 
tazv°ju postaja svobodno gibanje in 
^Poslovanje delavcev vse bolj nor- 
•Palen in progresiven pojav. Drža- 
Van>. ki imajo presežek delovne sile, 
fv marsičem v pomoč, če ta pre- 
ezek najde zaposlitev v državah, ki 

od V gospodarski ekspanziji in zato 
opirajo vrata tujim delavcem, brez 

ne bi mogle v celoti izkori- 
u svojih možnosti.

8rAatera 0d obeh strani ima od n 
C|Je delavcev večje koristi?
Zanimivi so podatki, ki so jih 

ved,- na beograjski konferenci r
sindlkatov<1StaVnild iugoslovansk
Jj«* 80 jugoslovanski zdomci 
du^ delom ustvarili netto pr 
lan' ”eka-’ vežP kot 3 milijarde d. 

domov pa so kot prihrant 
le kakih 650 milijonov dola 

> torej manj kot četrtino no' 
ost!nti’ ki 80 j° ustvarili V: 
so rt°i 80 Pobrale države, v kateri 
soevv * ~ kot davke, različne pr 
služ v’ kot dobiček, pa tudi kot z; 
delav • °d Vsega tistega, kar so na 
Svli C- molati plačati za svoje pr 
vari Je’ se Prav,i 23 hrano, stani 
nove ltd" Torei Je dobre tri četrtir 
zdomVrednosti, ki so jo ustvarili na 
Za- C1> ostalo v državah, kjer so bi 
lom S e,m> in so tako z njihovim di 
tencha pile W0i gospodarski p<

Naj mimogrede omenimo še to, 
da imajo od davkov in različnih pri
spevkov, ki jih plačujejo v državah, 
Iger so zaposleni naši zdomci malo 
koristi in da je uslug ustanov, ki se 
financirajo iz teh davkov in pri
spevkov, deležno predvsem domače 
prebivalstvo — medtem ko morajo 
različne potrebe družin naših zdom
cev, ki večinoma ostanejo doma, za
dostiti seveda ustanove v domovini.

ALI DELOVNA SILA
H KAPITALU ALI KAPITAL 

K DELOVNI SILI?
Čeprav imajo države, iz katerih 

odhajajo delavci na začasno delo v 
tujino, od tega določene koristi, pa 
je vendar jasno, da ta migracija po
meni zaviralni dejavnik njihovega 
razvoja, hkrati pa še bolj krepi go
spodarsko moč držav imigracije, ki 
so že tako gospodarsko visoko raz
vite. Migracija delovne sile torej ne 
zmanjšuje razlik med nerazvitimi in 
razvitimi državami temveč te raz
like ohranja oziroma še povečuje.

Jugoslovanski sindikati menijo, 
da se sedanje število naših zdomcev 
ne bi smelo še naprej povečevati 
ker bi to pomenilo nevarnost za 
uresničevanje naših razvojnih pro
gramov. Naša država je zainteresi
rana, da se postopno in organizirano 
vračajo domov delavci tistih pro
filov, ki so najbolj potrebni za naš 
hitrejši gospodarski razvoj, in da se 
hkrati še naprej zaposlujejo v ino
zemstvu tisti delavci ki pri nas ne 
morejo najti zaposlitve in ki si še 
niso pridobili strokovnih kvalifi
kacij. Imamo možnost, da z realno

stopnjo naraščanja naše gospodarske 
moči postopno zmanjšujemo število 
zdomcev. Predvidena 3 % letna stop
nja zaposlovanja po izračunih stro
kovnjakov za prihodnjih deset let 
zagotavlja ne samo zaposlitev skup
nega aktivnega prirasta prebivalstva, 
temveč tudi zaposlitev precejšnjega 
števila sedanjih zdomcev.

Mnogi pri tem zastavljajo vpraša
nje: ali naj se delovna sila giblje h 
kapitalu ali pa naj se kapital giblje k 
delovni sili? Po mnenju naših sindi
katov bo razvoj še vnaprej potekal v 
obeh smereh; ne gre torej za vpra
šanje, ali eno ali drugo, temveč je 
potrebno oboje. V marsičem bi bilo 
seveda bolje, če bi lahko zagotovili 
priliv tujega kapitala in z njim delov
na mesta, kot pa da si morajo naši 
ljudje iskati zaposlitev v tujini. Tu 
pa ni dovolj samo dobra volja, saj se 
kapital ne giblje po nekih političnih 
zapovedih, temveč po objektivnih 
ekonomskih zakonitostih, ki jih je 
potrebno obvladovati in usmerjati s 
skupnimi programi in dogovori. Ju
goslovanski sindikati se zavzemajo 
za to, da politika migracije postane 
sestavni del ekonomske in socialne 
politike in planiranja tako v na
cionalnih kot v regionalnih mejah. 
Tu je nujno stalno mednarodno so
delovanje, saj se migracijska gibanja 
samo tako lahko zadržijo v ekonom
sko in socialno realnih mejah. S tem 
bi se tudi izognili nevarnosti, da bi 
migracijska eksplozija povzročila go
spodarske potrese bodisi v državah 
emigracije ali pa imigracije in s tem 
tudi težave v mednarodnih gospo
darskih in političnih odnosih.

ZA NAJŠIRŠI DOGOVOR 
O SODELOVANJU

Gibanje desetmilijonske armade 
de lavcev-m igran tov v Zahodni Evro
pi je izrednega pomena za delavsko 
in sindikalno gibanje; zato je beo
grajski sestanek tudi poudaril potre
bo po čim tesnejšem sodelovanju sin
dikatov, ki morajo delavce-im igran te 
varovati pred vsakršno diskrimina
cijo. Pri tem je bila poudarjena tudi 
potreba po skupnem postavljanju 
nekaterih vprašanj v mednarodnih 
organizacijah - predvsem v OZN in 
v njenih organih, ki se ukvarjajo z 
osnovnimi človečanskimi pravicami 
dalje v Mednarodni organizaciji dela, 
v Evropski gospodarski skupnosti 
itd. To je pač mednaroden problem, 
katerega urejanje zahteva najširše so
delovanje vseh pristojnih dejavnikov.

r----------\
TUJI DELAVCI V EVROPI

ZR Nemčija Francija Benelux Avstrija Švica Švedska V. Britanija Skupaj
Jugoslovani 450.000 70.000 20.000 100.000 35.000 30.000 5.000 800.000
Italijani 400.000 650.000 220.000 5.000 550.000 10.000 25.000 1,850.000
Španci 180.000 670.000 80.000 1.000 120.000 5.000 25.000 1,100.000
Portugalci 50.000 400.000 10.000 10.000 1.000 5.000 - 530.000
Grki 270.000 15.000 20.000 1.000 10.000 8.000 5.000 350.000
Turki 460.000 10.000 30.000 10.000 15.000 4.000 5.000 550.000
Alžirci 10.000 570.000 - * - 1.000 — — 600.000
Maročani 10.000 170.000 - - 1.000 — — 150.000
Tunizijci
Drugi

10.000
Sosedni

60.000
Afričani Afričani

2.000
Sosedni Finci Common-

wealth

• 100.000

Skupaj 2,200.000 3,100.000 580.000 130.000 960.000 220.000 1,900.000 10,000.000

% zaposlenih 9% 6% 4% 2% 20% 2% 3,5 % J

Za Evropo delavcev!
______ Na rob beograjskemu mednarodnemu srečanju sindikatov

Beograjskemu „sestanku sindikatov držav 
imigracije in emigracije delovne sile“ so dajali 
vzdevek prvega takšnega mednarodnega sre
čanja sindikatov - vsaj dotlej, dokler na tem 
sestanku samem eden izmed predstavnikov Zve
ze nemških sindikatov (DGB) ni spomnil na to, 
da je bil prvi takšen sestanek že pred več kot 
šestdesetimi leti

Točneje: prva „supemacionalna“ sindikalna 
konferenca, posvečena vprašanjem položaja tu
jih delavcev, je bila leta 1907, in sicer v 
Stuttgartu (ZR Nemčija), kjer je bil medna
rodni kongres tedanjega še enotnega delavskega 
gibanja. V okviru tega kongresa so socialistične 
stranke in sindikati vseh držav na posebni kon
ferenci razpravljali o položaju tujih delavcev v 
svetu, ne samo v Evropi

Prva točka dnevnega reda te konference je 
bila, kako zagotoviti sprejem tujih delavcev v 
sindikate držav, v katerih so se zaposlili. Po
seben problem so v tem pogledu bili ameriški 
sindikati, ki jih nikakor niso mogli prepričati, 
da znižajo svojo članarino, ki je bila za pri
seljence odločno previsoka Druga točka dnev
nega reda pa je bilo vprašanje možnosti uvedbe 
predpisov, ki bi tudi tujim delavcem zagotovili 
točno določen delovni teden in tako preprečili 
njihovo neusmiljeno izkoriščanje. Se en zanimiv 
podatek o tej konferenci: sprejela je zaključke, 
ki sta jih podpisala tudi Karl Kautsky in Roza 
Liccemburg, znana voditelja tedanjega delav
skega gibanja. Ti zaključki so poudarjali, da je 
boj za zagotovitev minimalnih mezd za tuje de
lavce sicer nujen, da pa so takšne mezde v kapi
talističnem sistemu samo iluzija...

Od te stuttgartske konference je torej minilo 
petinšestdeset let in današnja Evropa pa tudi 
današnji svet je seveda zelo drugačen od takrat
nega. Delavsko gibanje in ne nazadnje boj sin
dikatov za pravice delavstva sta prispevala po
memben delež k spreminjanju in izboljševanju 
razmer, v katerih živijo ljudje, ki si služijo svoj 
vsakdanji kruh z umskim in fizičnim delom. Pa 
vendar... tudi dandanes v vispko civilizirani 
Zahodni Evropi marsikje živijo tuji delavci v 
razmerah, ki so jih na primer zahodnonemški

sindikati označili kot razmere suženjskega 
dela... Takšne razmere seveda niso pravilo, 
temveč izjema. Ko ščitijo pravice svojega član
stva, zahodnoevropski sindikati ne delajo razlik 
glede nacionalne pripadnosti: tuj delavec je na
čeloma v pravicah iz delovnega razmerja iz
enačen z domačim delavcem. V stvarnem živ
ljenju pa vseeno pogosto prihaja do hudih raz
lik: v plačah, v stanovanjskih in tudi sicer v 
življenjskih razmerah, v možnostih za poklicno 
izobraževanje, v pravicah iz zdravstvenega in so
cialnega zavarovanja itd. itd. Vzroki za to so 
zelo različni, predvsem pa gre za nezasitno tež
njo mnogih delodajalcev, da iz tuje delovne sile 
iztisnejo za svoj žep, kolikor največ morejo - in 
za neznanje jezika in z njim povezano neobve
ščenost tujih delavcev o pravicah, ki jim jih za
gotavlja zakonodaja države, v kateri delajo.

Mednarodni sindikalni sestanek v Beogradu je 
zelo odkrito spregovoril o vsem, kar zadeva delo 
in življenje desetmilijonske armade zdomcev, ki 
delajo v Zahodni Evropi Jugoslovanskim sin
dikatom, ki so dali pobudo za ta sestanek, so 
vse sindikalne delegacije - udeleženke tega se
stanka dale za to pobudo toplo in iskreno pri
znanje. Priznati moramo, da je razprava na tem 
sestanku po svoji ravni daleč presegla raven nje
govega zaključnega dokumenta; vendar pa kaže 
pomen beograjskega sestanka ocenjevati pred
vsem z zornega kota dejstva, da je do njega 
sploh prišlo, da je v razpravah bila dosežena 
visoka stopnja identičnosti stališč o obrav
navanih vprašanjih, predvsem pa, da je na njem 
bilo doseženo soglasje o tem, da je potreben 
čimprejšnji ponovni sestanek, na katerem bodo 
poskušali doseči konkretne sklepe o posa
meznih konkretnih vprašanjih.

Lahko bi rekli, da je ta beograjski sestanek 
potekal v znamenju gesla, da Evropa ne sme biti 
Evropa finančnega monopola, temveč Evropa 
delavcev. Uresničitev tega gesla sicer še ni blizu, 
vsekakor pa je beograjski sestanek sindikatov 
držav imigracije in emigracije delovne sile po
menil korak bliže k Evropi, katere usodo bodo 
imeli v svojih rokah delovni ljudje.

MILAN POGAČNIK

SINDIKAT IN 
, KMETJE-KOOPER ANTI
Republiški odbor Sindikata delavcev v kmetijstvu, živilski in tobačni industriji o možnostih

včlanjevanja kmetov - kooperantov v sindikat

&OGI ZA VKLJUČEVANJE
V k °y Ko°PERANTOV v sindikat

tične Dmetijstvu in gozdarstvu se razmere očitno razvijajo v popolnoma iden- 
njem P^?v°dno-ekonomske in družbene odnose kot je to navedeno v prejš- 
2akonihk V^U Pr* tem ie tieba še posebej poudarki, daje po ustavi in 
Antena r rn?t9sko ln gozdarsko zemljišče zaradi posebnega družbenega 
store, ororV a8en° za sPi°šn0 družbeno lastnino. Za zasebne poslovne pro- 
zasebnik, 'n naPrave> na primer, to ne velja; zato so obrtniki in drugi 
dniga£n- Vv. tveno drugačnem družbenem položaju, kar tudi pogojuje

V g0Z(j esitve> kot v kmetijstvu in gozdarstvu!
diskih orgtStVU z zakonom celo obvezno skupno gospodarjenje v gospo
ske organi -HaCda*1’ Predpisano je obvezno organiziranje v posebne gozdar- 
njki gozdov^r6 združ®nega dela kmetov, ki so tako samo še formalni last- 
80zdarstvu v h° praktičn0 pomeni, da je tudi proizvodni proces v zasebnem 
dizacijah se t°l8tvu P°družbljen. Delo kmetov in delavcev v gozdarskih orga- 
k°trebno bi hi skuPaJ vrednoti in enotno obračunava - vsaj formalno. 
N>erja, kjer a° 831110 8e formalno skleniti posebne vrste delovnega raz- 
^pt-gozda/rt S6Veda za t0 P0®0!1 in interesi kmetov-kooperantov. Tako bi 
ga je doslej D ^lansko opravljal delo v „svojem zasebnem" gozdu, tako kot 
l lovnega raz*1-^ pa ^i si pravice, ki izvirajo iz posebne vrste sklenjenega 
®kko sani0 ^raorja. Te so pa načeloma in praktično po vsebini in obliki 
?alne Zakonsk 6 k0t v rednem delovnem razmerju drugih delavcev. For- 

uresničile fe .osnove v zakonu o gozdarstvu za to so in se bodo prej ali 
ak$j ne bi v Praksi. Zato se prav gotovo zastavlja načelno vprašanje, 
rSanizacijer-> ge Postati tak kmet gozdar-kooperant tudi član sindikalne

Zak°nsko predn daneS Že Poznamo povsem podobne razmere, čeprav ni 
Pisana obveznost skupnega gospodarjenja. To je posebno

formalno-pravno vprašanje, ki ga je treba v kmetijstvu urejati drugače. Ven
dar tudi v kmetijstvu poznamo zakonsko obveznost skupnega gospodarjenja 
na komasiranih in agromelioriziranih kmetijskih zemljiščih - ne glede na 
lastništvo - če so bde urejene skupne naprave za osuševanje, namakanje ali 
drugačno rabo kmetijskih zemljišč s pomočjo družbenih sredstev. Na teh 
zemljiških kompleksih se obvezno gospodari v tako imenovanih proizvodnih 
skupnostih. Za gospodarjenje na drugih kmetijskih zemljiščih pa so pred
pisani tako imenovani minimalni agrotehnični ukrepi s posebnim zakonom o 
zemljiščih, ki se izvaja takrat, ko se kmetijsko zemljišče zanemarja tam, kjer 
bi kmetijska organizacija lahko bolje gospodarila.

To omenjamo zato, da bi spoznali, da ustava in zakoni delno posegajo 
tudi v razmere v proizvodnji v zasebnem kmetijstvu. Pravica do zasebnega 
gospodarjenja na kmetijskih zemljiščih je torej vsaj formalno omejena. Tega 
za drugo zasebno dejavnost, kije po ustavi in zakonih dovoljena, za sedaj ne 
poznamo.

KAKŠNE SO RAZMERE 
V KOOPERACIJSKIH ODNOSIH

V praksi je razvita kmečka proizvodnja v okviru kmetijskih organizacij s 
kooperacijo ali pa tudi izven njih v povsem zasebni iniciativi. Za kooperacijo 
— kot obliko proizvodnega in ekonomskega sodelovanja kmetov v okviru 
kmetijske organizacije so ob navedenih formalno pravnih osnovah še 
pomembnejši dosežki v proizvodnih, ekonomskih in samoupravnih odnosih. 
Ti v številnih primerih pomenijo že dovolj trdno osnovo za sklenitev posebne 
vrste delovnega razmerja kmetov-kooperantov v okviru takih delovnih orga
nizacij, pa tudi za včlanjevanje v sindikat.

Tako poznamo v perutninarstvu, govedoreji, prašičereji, sadjarstvu, vino
gradništvu, hmeljarstvu in poljedelstvu že obilo čvrstih oblik proizvodu ega

in ekonomskega sodelovanja ter družbenih odnosov v okviru zadružnih 
oziroma kooperacijskih organizacij združenega dela kmetov in delavcev.

Na osnovi dolgoročne pogodbe o kooperaciji in zavoljo organizirane tržne 
kmetijske proizvodnje v skupnem interesu vlaga delovna organizacija druž
bena sredstva za ureditev zemljišč, gospodarskih poslopji ter daje na voljo 
opremo in stroje. Kmetijska organizacija zagotovi tudi sredstva za večino 
reprodukcijskega materiala, strokovno vodi tehnološki proces in zagotavlja 
druge potrebne storitve ter se, končno, obvezuje prodati blago na trgu. 
Kmet se po pogodbi obveže, da daje na voljo zemljišča, gospodarsko po
slopje in da opravlja predvsem svoje delo. Ko je blago prodano, se v soraz
merju z vloženim delom in stroški ter v skladu s pogodbo in pravilnikom o 
delitvi dohodka in osebnega dohodka take kmetijske organizacije deli doho
dek - in to tako, kot če bi nastal v „čisti“ družbeni proizvodnji. Tako je 
dolgoročno zasnovan proizvodno ekonomski in družbeni odnos, ki se uresni
čuje na osnovi samoupravnih odločitev v okviru delovne organizacije.

Znano je, da samo delo bodisi kmeta ali delavca v tem skupaj dogovorje
nem delovnem procesu ustvarja novo vrednost, ki se lahko razdeli; zato je 
vloženo delo tudi edina realna osnova za delitvene odnose v tako zastavljeni 
kooperaciji. Če je torej sklenil kmet zaradi tako organizirane kooperacije še 
posebne vrste delovno razmerje — kar je po predpisih tudi možno — se je 
tudi zavestno opredelil za delavca v združenem delu, saj se sorazmeren del 
rezultatov njegovega dela tudi podružblja. S tem pa je tak kmet-kooperant 
gotovo pridobil tudi dejansko pravico do članstva v sindikatih, kar mu je 
treba omogočiti tudi s statutom.

Primeri iz prakse v KIK ,.Pomurka" iz Murske Sobote pa tudi drugi resno 
zastavljajo vprašanje, kako na eni strani omogočiti kmetom poleg možnosti 
za družbeno organizirano tržno proizvodnjo in možnosti za samoupravljanje 
na tej osnovi tudi popolno zdravstveno in pokojninsko zavarovanje, seveda 
pod pogojem, da kmet s svojim delom v tako organizirani dolgoročni koope
raciji ustvari letno v poprečju najmanj toliko kot delavec, zapoden v kombi
natu. Da bi bili kooperacijski odnosi trdni, ni dovolj le trden ekonomski 
odnos in razvito samoupravljanje v okviru združenih oziroma kooperacijskih 
temeljnih organizacij združenega oziroma kooperacijskih temeljnih organi
zacij združenega dela, temveč je treba takemu kmetu zagotoviti tudi trajno 
socialno varnost. Zato bodo na osnovi zakonskih določil v obojestranskem 
interesu sklepali posebne vrste delovnega razmerja. To pa bi morala biti 
osnova za včlanjevanje kmetov-kooperantov v sindikat, saj lahko s tem izra
zijo tudi svojo politično pripadnost delavskemu razredu.

V današnjih razmerah bi bilo smotrno, da bi si lahko ti kmetje pridobili to 
pravico: s tem bi vsekakor še vedno ohranili razredni značaj sindikalne orga
nizacije, kar pomeni, daje predlog sprejemljiv. Nikakor pa ne bi bilo prav, da 
bi se v sindikat lahko vključi tudi kmet, ki ni sklenil omenjenega delovnega 
razmerja, saj bi izgubili osnovni kriterij, s tem pa tudi pravi politični smisel 
organiziranja kmetov v sindikat. (NADALJEVANJE PRIHODNJIČ)
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UPRAVNI ODBOR REPUBLIŠKE GOSPODARSKE ZBORNICE: r
POJEM ŠIROKE IZBIRE, SOLIDNE 
POSTREŽBE, ZMERNIH CEN, 
POJEM DOBREGA NAKUPA Kritično o delitvi ZAKAJ

IZGUBE?

Komandni pult je avtomatiziran, saj ima deset avtomatskih programov Polnjenje mešalca z gramozom različnih vrst opravlja en sam človek

Nova Stavbenikova betonarna v Izoli je p0# 
noma avtorizirana in v mešalcu lahko zrfle' 
šajo 35 kubičnih metrov betona na uro

TRGOVSKO PODJETJEnama
LJUBLJANA

KOMENTATORJEV STOLPEC

Kako pomagati 
industriji 

usnja in obutve?
Znano je, da mora industrija za predelavo kož uvažati polovico 

surovin za svoje izdelke. Dolarske cene za surove kože pa so že v 
zadnjem tromesečju lani narasle povprečno za 25 %, letos pa še 
naprej naraščajo. Tako so se na primer podražile volovske kože v 
Avstraliji od oktobra lani do februarja letos za 41 %, kravje v 
ZDA za 30 %, telečje kože v ZDA za 42 % itd.

Cene domačih kož so v primerjavi s svetovnimi prenizke, zato 
so zbiralci kož veliko bolj zainteresirani za izvoz kož kot pa pro
dajo doma Domača industrija mora tudi tisti del surovih kož, ki 
jih uspe nakupiti doma, plačati po višjih cenah, kot so določene. 
Če se hoče industrija usnja in obutve oskrbeti z usnjem, ga mora 
prav tako plačevati po ..nedovoljenih cenah". Da lahko eni in 
drugi to počno, navajajo nekatera podjetja v zadnjem času neres
nične izdelke in druge nepravilne podatke o blagu.

Posledica opisanih razmer je, da so proizvajalci govejega usnja 
praktično brez zalog, da zmanjšujejo ali celo ustavljajo pro
izvodnjo. Posebno kritičen položaj je v tovarni usnja Šoštanj, kjer 
je izkazana izguba v zadnjih mesecih že enaka izplačanim bruto 
osebnim dohodkom delavcev. Na splošno pa v obutveni in galan
terijski industriji ožijo program proizvodnje, s čimer omejujejo 
tudi možnosti za nadaljnje vključevanje na zahodnoevropska trži
šča. Zadnji ukrepi ZIS so le delno zboljšali položaj usnjarske in 
obutvene industrije.

Devalvacija je močno prizadela podjetje Peko, ki mora uvažati 
reprodukcijski material zaradi izdelave modne obutve za izvoz, 
nekoliko manj pa Planiko, ki izvaža v glavnem športno obutev. 
Obe podjetji pa imata težave pri nabavi usnja. Povečanje cen 
obutve proizvajalcem za 4 % na račun prometnega davka namreč 
še zdaleč ne pokriva povečanih stroškov zaradi devalvacije in zvi
šanih cen usnja. Usnjarji so povečali ceno usnju za več kot 11 %, 
kolikor je bilo odobreno z odlokom ZIS. Čeprav je velika ko
njunktura za proizvode slovenske obutvene industrije na zunanjih 
tržiščih, so podjetja te industrije zavoljo stalnega spreminjanja 
deviznega režima in carinske politike v vedno težjem položaju in 
negotovosti.

Podjetja te panoge zato predlagajo, naj bi čimprej sprostili cene 
surovim kožam, usnju, obutvi in galanteriji; določali naj bi jih na 
osnovi sporazuma med proizvajalci in potrošniki. Če pa tega pred
loga ne bi bilo možno uresničiti, bi morali vsaj začasno prepo
vedati izvoz surovih kož ter določiti višje cene surovinam in iz
delkom. Pri uvozu pomožnega materiala in opreme za usnjarsko- 
predelovalno industrijo bi nujno morali znižati tudi carine, izvoz 
obutve in galanterije na konvertibilno področje pa spodbuditi z 
dodatnimi premijami. In končno - za izvoz na vzhodna tržišča je 
treba priznati višji tečaj obračunskega dolarja, če ga želimo eko
nomsko spodbujati. V. B.

Člani upravnega odbora republiške gospodarske zbornice so na 
svoji zadnji seji posvetili največ pozornosti slovenskemu predlogu 
osnutka zakona o finančnem poslovanju s tujino, nič manj pa jih ni 
„ogrela“ tudi razprava o prvih izkušnjah družbenega usmerjanja 
delitve dohodka in osebnih dohodkov.

V OBJEKTIVU

Delovni razgovor o neuspe
lem posegu slovenskega gospo
darstva s svojima zakonskima 
osnutkoma je vnovič potrdil 
spoznanje, da se zvezna admini
stracija noče odreči vplivnemu 
položaju, na področju našega 
deviznega in finančnega poslo
vanja s tujino.

Znano je, da sta doslej pri 
nas zunanjetrgovinsko poslova
nje s tujino urejala zakon o de
viznem poslovanju s tujino in 
zakon o kreditnih poslih s tu
jino. Spremembe v strukturi 
nacionalnega gospodarstva pa 
so, umljivo, terjale uskladitev 
ali korenito spremembo obeh 
dosedanjih zakonskih doku
mentov. Zato je skušal sloven
ski predlog uveljaviti predvsem 
načelo, da so devize, pridoblje
ne z izvozom, last tiste gospo
darske organizacije, ki je izva
žala. Skratka: devize naj bi 
predstavljale del premoženja go-1 
spodarske organizacije in ne bi 
bile več v „posesti“ države, ki 
je doslej na to priznavala pod
jetjem le devizno participacijo.

Razprava je nedvoumno po
trdila, da smo skušali s tem 
predlogom prispevati k postop
ni liberalizaciji trgovinskega po
slovanja s tujino. Toda asocia
cija slovenskega gospodarstva, 
predvsem pa predlagatelj zakon
skega osnutka komite za eko
nomske odnose s tujino republi
škega izvršnega sveta, nista 
uspela, saj so v Beogradu doslej 
upoštevali le nekatere temeljne 
postavke o oblikovanju deviz
nega trga. S tem je praktično 
odpadla vsaka možnost, da bi 
na zvezni ravni v predvidenih 
razpravah o bodočem deviznem 
in finančnem poslovanju sploh 
resno vzeli v pretres slovenski 
predlog. Njegove snovalce lahko 
potolažimo le s tem, da ga bodo 
zvezni organi vsaj po obljubah 
sodeč, upoštevah takrat, ko 
bodo usklajevali zvezni zakon z 
ostalimi variantami.

KJE NAJTI IZHOD 
IZ SLEPE ULICE?

Nobenega dvoma ni, da se 
samoupravno sporazumevanje 
in družbeno dogovarjanje lahko 
uspešno razvija samo v razme
rah dokaj stabilnega tržnega 
gospodarstva. Prav to kažejo 
tudi prve izkušnje o izvajanju

družbenega usmerjanja delitve 
dohodka in osebnih dohodkov 
v Sloveniji. Zato je upravni 
odbor republiške gospodarske 
zbornice zavzel odločna stališča 
o sedanjem, izredno kritičnem 
položaju številnih gospodarskih 
panog, ki spričo veljavnih eko
nomskih ukrepov poslujejo z 
izgubo ali so se celo znašla na 
robu rentabilnosti.

Očitno je, da je tak položaj 
povzročil asociaciji slovenskega 
gospodarstva nemalo preglavic, 
saj jo je praktično onemogočil 
v njenih težnjah za dosledno 
izvajanje in spoštovanje določil 
samoupravnih sporazumov. 
Prav zaradi tega so na seji 
upravnega odbora republiške 
gospodarske zbornice opozorili 
na nevarnost razpada celotnega 
sistema usmerjanja delitve do
hodka v Sloveniji! Zakaj bi se 
otresali resnice, da se danes 
pogoji gospodarjenja bistveno 
razlikujejo od tistih, ki so veljali 
ob sklepanju sporazumov! Si
stem zamrznjenih cen in višja 
raven osebnih dohodkov sta

poleg devalvacije, nelikvidnosti 
in problemov v kreditno-mone- 
tarni politiki pripeljala do usod
ne meje že mnoge naše gospo
darske organizacije. Zato bi sle
herno, še tako neznatno in za 
mnoge „neopazno“ povečeva
nje osebnih dohodkov pome
nilo lahko v Sloveniji občuten 
padec podjetniške akumulacije. 
Zavedati pa se tudi moramo, da 
smo z našim gospodarstvom 
pravzaprav del enotnega jugo
slovanskega tržišča, kjer- pa 
osebni dohodki kljub republi
škim dogovorom nekontroli
rano naraščajo domala že z 
meteorsko naglico. Po mnenju 
članov UO GZS bi zato kazalo 
zasnovati bodisi enotno akcijo 
na zvezni ravni ali pa se odločiti 
za medrepubliški dogovor o 
preprečevanju nekontrolirane 
rasti osebnih dohodkov. Repu
bliški izvršni svet in skupščino 
namerava zbornica opozoriti na 
nujnost podrobne analize o sta
nju na področju družbenega 
usmeijanja delitve dohodka in 
osebnih dohodkov. Če bo ta 
zbornični predlog sprejet, 
bomo v Sloveniji za nekaj časa 
še morali počakati na skupščin
sko razpravo o usmerjanju de
litve dohodka in osebnih do
hodkov. -vk

Zaključni računi gospo
darskih organizacij za leto 
1971 so pokazali, da so elek
troenergetska podjetja — 
brez distribucijskih - v Slo
veniji zaključila poslovanje z 
izgubo 78,2 milijona dinar
jev. Do izgube je prišlo za
radi izredno sušnega leta, kar 
je povzročilo povečanje pro
izvodnih stroškov in tudi 
večji uvoz energije od predvi
denega. K povečani izgubi je 
veliko prispeval tudi kasnejši 
začetek obratovanja TE Šo
štanj III.

Posledica izgub v slo
venskem elektrogospo
darstvu je zdaj nelikvidnost 
vseh elektrogospodarskih 
proizvodnih in prenosnih or
ganizacij, ki zato ne morejo 
več redno izplačevati oseb
nih dohodkov niti obvez
nosti premogovnikom in 
dobaviteljem električne ener
gije iz drugih republik. Ra
zen tega te organizacije do 
nadaljnjega tudi ne morejo 
začeti s predvidenimi investi
cij amL

Zavlačevanje gradnje no
vih objektov, kot sta jedrska 
elektrarna Krško in TE Šo
štanj IV, ima lahko težke po
sledice za celoten razvoj naše 
republike. Kljub pravkar 
zgrajeni TE Šoštanj III bo že 
od. leta 1974 dalje elektro
energetski primanjkljaj Slo
venije naglo naraščal. V letu
1974 bo mogoče ta pri
manjkljaj še pokrivati iz dru
gih področjih Jugoslavije, 
medtem ko bo oskrba v letu
1975 že kritična! ph

Pred prvomajskimi prazniki so v italijanski Gorici odprli sejem ESPOMEGO 72. Kakih 300 raz s# 
ljavcev iz Italije, Avstrije, Madžarske in Slovenije je na več kot 11.000 kvadratnih metrih razstavni* 
površin prikazalo predvsem izdelke obrti, gradbene keramike, izletniške opreme, kmetijske in * 
posebej vinogradniške stroje in izdelke živilske industrije, na Starem gradu pa je bil pregled evropski* 
belih vin. Slovenijo je zastopalo sedem trgovskih in proizvodnih podjetij, bela vina pa je razstavilo* 
večjih slovenskih proizvajalcev vin.

Teden dni pred otvoritvijo sejma ESPOMEGO 72, ki je letos že drugič, je predsednik Gospodari 
zbornice za Goriško pokrajino DELIO LUPIERI na tiskovni konferenci seznanil italijanske in ju£l 
slovanske novinaije z letošnjim sejmom in z načrti, ki jih imajo za gradnjo novih večjih razstav# 
prostorov v prihodnje.

Trgovinska menjava med Jugoslavijo in Goriško pokrajino v zadnjih letih ni zadovoljiva, saj * 
povečuje le uvoz iz goriške pokrajine in to kar 44 % v prvih treh mesecih lanskega leta v primerjavi' 
istim obdobjem 1970. leta. Jugoslovanski izvoz, ki je bil že 1970. leta za pol manjši od uvoza, pa j* 
tudi lani ostal nespremenjen. Posebna mešana komisija, ki so jo pred kratkim ustanovili, naj bi skušat 
izboljšati neugodno medsebojno trgovinsko menjavo. A- A

Tovarna 
z dvema 

delavcema

Splošno gradbeno podjetje Stavbenik iz Kopra bo letos 
slavilo svojo petindvajsetletnico. Iz majhnega, skoraj obrt
niškega podjetja, ustanovljenega takoj po vojni, je z raz
vojem in z združevanjem (Obnova, Gradbenik, Sloga) leta 
1960 nastalo podjetje Stavbenik. Danes Stavbenik že 
dolgo ni več med najmanjšimi slovenskimi gradbenimi 
podjetji, saj na gradbiščih na obalnem področju in v 
Ljubljani dela že več kot 1.000 njegovih delavcev. Tudi 
skrb za mehanizacijo, ki sojo samo v letu 1971 povečali 
za 83 %, jih uvršča pod sam vrh slovenskih gradbenih 
podjetij.

Eden od korakov k boljši opremljenosti in k industrij

skemu načinu gradnje je nova betonarna, ki so jo te dni 
dogradili v Izoli. To bo centralna betonarna za vse obalno 
področje in je tehnično in tehnološko najbolj izpopol
njen tovrstni obrat, kar jih je na evropskem tržišču, veljal 
pa je 5,6 milijona dinarjev.

S celotno betonarno upravljata samo dva delavca in 
vodja. Zmogljivost ustreza potrebam celotnega obalnega 
področja, saj pripravi v osmih urah do 280 kubičnih me
trov betona. Izgradnja nove betonarne na industrijskem 
območju Izole pa je tudi prvi korak k uresničitvi zamisli 
o kompleksu novih obratov podjetja na tem področju in 
še posebej obrata za izdelavo betonskih izdelkov. A. A.
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TOKOVI GOSPODARJENJA

iz ljubljane v new york
Z letali Pan American boste potovali iz Ljubljane v New York najhitreje In najudobneje. Naša letala letijo vsak dan iz Lon
dona, Frankfurta, Rima. Pariza, Amsterdama in Bruslja.

Med poletom boste uživali razkošje največjega letala na svetu, našega 747. Vsi, ki so že potovali z našim 747 - bilo jih 
je več kot dva milijona - so bili navdušeni, ker so uživali med poletom: udobje, varnost in kuhinjo s svetovnimi speciali- 
tetami. Med poletom imate na voljo 12 zabavnih glasbenih programov in na izbiro dve filmski predstavi hkrati.

K rezervaciji vašega poleta sodijo v našo skrb še: rezervacije v hotelih, ogled mest, razni izleti in služba rent-a-car. Zago
tovimo vam tudi rezervacije za potovanja do vseh mest v notranjosti Amerike.

V ameriških poslovalnicah Pan American vam naši rojaki iz ZDA lahko kupijo karto
za polet v Ameriko; dostavimo vam jo v Jugoslavijo! ,

V vseh poslovalnicah JAT, turističnih agencijah ali neposredno pri nas boste zvedeli 
vse o naših posebnih, izletniških tarifah.

PAN AMERICAN, HOTEL SLAVIJ A, SV. SAVE 9, 11000 BEOGRAD. TELEFON: (011) 411-484

PanAm
letalska družba 

z največjimi izkušnjami
na svetu

KAJ SODIJO 0 URESNIČEVANJU USTAVNIH DOPOLNIL IN 0 USTANAVLJANJU TEMELJNIH 
ORGANIZACIJ ZDRUŽENEGA DELA V ŠEMPETRSKI ISKRI S KAMERO NAOKROG # S KAMERO NAOKROG # S KAMERO NAOKROG

Preudarno preko čeri
V tovarni avtoelektričnih izdelkov ,Jskra“ Šempeter pri Gorici 

J** pred dnevi morala biti skupna seja medobčinskega odbora sindi- 
j^ta delavcev industrije in rudarstva Nova Gorica ter izvršnega od
bora osnovne organizacije sindikata v tej tovarni. Razpravljali naj bi 
° uresničevanju XXI. in XXII. dopolnila k zvezni ustavi ter o de-.

*K?Vnem Program medobčinskega odbora za naslednje obdobje. 
Namesto skupne seje, ki je v zadnjem trenutku odpadla, seje med 
e*ani izvršnega odbora osnovne sindikalne organizacije ,Jskra Šem- 
l^ter11 in gosti razvil zanimiv pomenek o tem, s kakšnimi problemi 
^ srečujejo pri uveljavljanju ustavnih dopolnil in ustanavljanju 
emeljnih organizacij združenega dela.

ZAKAJ
POLITIKA NAPREJ,

OSTALI STOJ?
Razgovor je opozoril, da se 

Pri uresničevanju ustavnih do- 
P°lnil člani izvršnega odbora 
psnovne sindikalne organizacije 
Jasno zavedajo, da gre za kar 
^jjuolj smotrno uskladitev treh 
sk 6V: ne smeJ° biti okrnjeni 
kupni interesi, samoupravne 

Pravice morajo pripadati nepo- 
. rednim proizvajalcem in, tret- 
P.c> tistih, ki se borijo za te pra
ti m’ v konkretnem primeru 

ui za pravice in status posa- 
eznih tovarn znotraj združe
na podjetja, nihče ne bi smel 

Proglašati za borce proti inte
graciji. F

^ samoupravnih organih* upi a vimi vigaiiui.

knwe<< Šempeter zdaj sodeluje 
čet • ljudi, skratka vsak 

rti zaposleni. Glede na samo- 
Cavno organiziranost podjetja 
mož ,večjlb problemov, da 

znosti neposrednega vpli- 
vjjJa in odločanja ne bi zagoto- 
p0 slehernemu zaposlenemu, 
rjgi avlja pa se vprašanje racio- 
Unr °iS.ti V1 ”ccne“ takega samo- 
čani. 3tlia’ kakor tudi pove- 
lična! str°škov, ki bi zaradi raz- 
v tfT1 Urokov nastali, če bodo 
nih V3rn’ ustanovili več temelj- 

cf'n^nizacij združenega dela. 
ŠemU * 1a^li delavci v „Iskri“ 

Peter in tudi kolektiv kot
r'v\uuxw%w%w

1-^ 5

ribnica
ODAJA 
LKNA 

VRATA 
OKNA 
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celota za zdaj niso niti za niti 
proti ustanavljanju temeljnih 
organizacij združenega dela 
znotraj ,svoje tovarne. Menijo, 
da bodo lahko odločitev spre
jeli na osnovi vsestranskih ana
liz, predvsem pa ekonomskih 
analiz, ki bi pokazale na pred
nosti in slabosti takšne ali dru
gačne odločitve. Dokler teh 
analiz ne bodo imeli, vztrajajo 
na stališču, da je najprej treba 
nedvoumno opredeliti status 
njihove tovarne znotraj združe
nega podjetja „Iskra“, ki pred
videva, da bi status temeljnih 
organizacij združenega dela naj
prej imele sedanje tovarne v se
stavu podjetja, šele v naslednji 
fazi pa naj bi razmišljali, ali tudi 
posamezni deli sedanjih tovarn 
izpolnjujejo pogoje za usta
novitev temeljnih organizacij.

Ko v „Iskri“ Šempeter toliko 
poudarjajo vprašanje bodočega 
statusa svoje tovarne v združe
nem podjetju, mislijo predvsem 
na urejenost medsebojnih eko
nomskih razmerij in v zvezi z 
njimi na izkušnje iz minulih let, 
ko naj bi po podatkih združe
nega podjetja poslovali celo z 
izgubo. Šele na njihovo zahtevo 
pa so račune ponovno preverili 
in ugotovili ravno obratno sta-. 
nje — visoko aktivo. Take stvari 
se ne bi smele več ponavljati. 
Zato v „Iskri“Šempeter pri uve
ljavljanju ustavnih dopolnil v 
ZP Iskra tudi s tolikšno pozor
nostjo in skrbjo opozarjajo na 
pomen ekonomskih analiz, ki 
naj bi po njihovem predstavljale 
izhodiščno osnovo za ustanav
ljanje temeljnih organizacij 
združenega dela.

Ko pa že govorimo o uveljav
ljanju ustavnih dopolnil, ko se 
na to vsepovsod tudi konkretno 
pripravljaj, pa bi po mnenju 
članov izvršnega odbora osnov
ne sindikalne organizacije

„Iskra“ Šempeter nujno morah 
poiskati tudi odgovor na vpra
šanje, zakaj se pri tako po
membni akciji, kakršna je ta, 
spet spuščamo v nekakšno 
eksperimentiranje, pri katerem 
imajo politiki največ besede, vsi 
drugi, — predvsem strokovne in 
znanstvene institucije — pa ča
kajo ob strani. Tudi zaradi tega 
se pri mnogih vsiljuje prepri
čanje, da uresničevanje ustav
nih dopolnil pomeni predvsem 
politično akcijo, kar pa še zda
leč ni točno in resnično. Če 
drugega ne, bi strokovne in 
znanstvene institucije morale 
odgovoriti na različna vprašanja 
in dileme, kijih „po!itika“ še ni 
razčistila. Eno takih vprašanj 
pomeni, denimo, opredelitev 
pojma delovne organizacije v 
naših razmerah in s stališča 
ustavnih dopolnil.

KDO IN KAKO NAJ
USMERJA AKCIJO?

Medtem ko je bilo pri nasta
janju in sklepanju samouprav
nih sporazumov o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov po
vsem jasno, da Izvršni svet SRS, 
sindikati in Gospodarska zbor
nica SRS ne le bdijo nad temi 
prizadevanji, temveč jih usmer
jajo in po svoje tudi sankcio
nirajo, za uveljavljanje ustavnih 
dopolnil česa podobnega ni mo
goče trditi, čeprav bi bilo po 
mnenju članov izvršnega odbo
ra sindikalne organizacije v 
„Iskri“ Šempeter to potrebno. 
Prepričani v pravilnost svojega 
stališča zato republiškemu od
boru sindikata delavcev indu
strije in rudarstva predlagajo, 
naj koordinira akcijo sindikal
nih organizacij na tem področju 
in se obenem zavzema, da bi 
ugotovljene dileme in druga ne
razrešena vprašanja načrtno in 
študijsko odobraval kak organ, 
ki bi ga morah šele ustanoviti 
ah se o njem dogovoriti morda 
na podobni ravni, kot je bil to 
primer ob sklepanju samo
upravnih sporazumov. To ne 
pomeni nasprotovanja uveljav
ljanju ustavnih dopolnil, tem
več hotenje, da bi se tovrstnih 
prizadevanj lotevali bolj načrt
no in tudi z ekonomskega sta
lišča.

-m G

Letošnji 27. april in praznik dela 
so goriški meblovci proslavili še po
sebej slovesno. Delavka-šivilja Jer
neja Hrovatin je odprla novo tovar
no vzmetnic jogi. Slovesnosti ob 
otvoritvi je poleg delavcev Mebla, 
predstavnikov političnih organizacij 
Nove Gorice prisostvoval tudi pred
sednik izvršnega sveta Slovenije Sta
ne Kavčič. Na tej slovesnosti so po
delili številnim delavcem priznanja 
za 10, 15 in 20-letno delo v tovarni 
Meblo.

Vzmetnice jogi so v Meblu začeli 
izdelovati že pred 11 leti. Proizvod
nja je nenehno rasla: od 10.000 v 
letu 1962 do 313.000 lani; Stari 
prostori so tako postali pretesni za 
normalno delo in za povečanje pro
izvodnje. V novi tovarni bodo lahko 
izdelali 1.500 vzmetnic dnevno, kar 
jil uvršča med največje tovrstne 
proizvajalce v Evropi.

V sredo, 26. aprila, je s 150 pot
niki prvič poletelo novo letalo Inex- 
Adria avioprometa DC-8 v Kenijo. 
To turistično potovanje pa je bila 
tudi prva večja akcija novoustanov
ljene turistične agencije 1NEX 
SLAVNIK.

V začetku leta je koprski Slavnik 
svojo turistično dejavnost združil s 
turističnimi poslovalnicami Inex tu
rista iz Beograda za področje Slove
nije, Istre in Zagreba. Inex Slavnik 
je zdaj edina turistična agencija v 
Jugoslaviji, ki ima v matičnih pod
jetjih lastne avtobuse, hotele, hidro- 
gliseije in avione. Letošnji načrti 
Inex. Slavnika so predvsem poleti v 
Etiopijo, na otok Rodos ter organi
zacija izletov po evropskih državah 
in nalsland. Poleg poslovalnic na Je
senicah, Kopru, Zagrebu in Ljub
ljani nameravajo letos odpreti svojo 
poslovalnico tudi v Mariboru,
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v jugoslovanskih sindikatih
KAKO POMAGATI 
RUDARJEM?

SRBIJA

Ob koncu minulega meseca je bila v Beogradu razširjena seja pred
sedstva republiškega odbora Sindikata delavcev industrije in rudarstva 
Srbije, ki so se je udeležili tudi predstavniki rudarskih bazenov, služb 
za varstvo pri delu in za medicino dela, predstavniki združenja ru
darjev ter delegati IV. konference ZK Srbije iz rudnikov. Glavna tema 
tega razgovora je bil materialni položaj rudarjev in delovne razmere.

Da je položaj rudarjev v Srbiji kritičen, ni potrebno veliko do
kazov. Na razgovoru so udeleženci omenjali zastarele stroje in zasta
rele tehnološke postopke; večina rudarjev zasluži manj kot 1000 di
narjev mesečno, število ponesrečenih na 1000 zaposlenih pa je v 
rudarstvu več kot dvakrat večje kot v industriji, število smrtnih ne
sreč pa je celo za 8,4-krat večje kot v industriji. In naprej: premo
govniki so bili vse do leta 1971 po poprečnih osebnih dohodkih na 
42. mestu v gospodarstvu, rudniki barvnih kovin na 19. mestu, rud
niki nekovin pa na 18. mestu v gospodarstvu te republike. K vsemu 
temu še slaba prehrana, nerešeno stanovanjsko vprašanje za mnoge 
rudarje ter druge težave. Zavoljo teh dejstev tudi ni čudno, če so 
rudniki v tej republiki praktično brez dotoka mladega kadra in če v 
njih pogosto prihaja do prekinitev dela.

Težave, ki dandanes pestijo rudarske delovne kolektive, so po mne
nju beograjskega posveta predvsem posledica zamrznjenih cen, ki so 
prenizke, da bi zagotavljale normalno akumulacijo delovnih orga
nizacij in s tem možnost za izboljšanje delovnih in življenjskih razmer 
rudarjev. Med vzroki za te razmere pa so udeleženci posveta opozorili 
tudi na nekatera druga dejastva, kot denimo na visoke obresti, ki jih 
plačujejo na uvoženi reprodukcijski material in naprave, na nesta
bilnost tržišča s premogom, na slab in drag transport, na veliko ude 
ležbo živega dela v dohodku, na visoko fluktuacijo delovne sile.
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Davek na lastnino
Tudi v Makedoniji priprav

ljajo zakon o obdavčevanju ob
čanov. Kot novi davek bodo 
uvedli davek na lastnino, in 
sicer na vikend hišice, osebne 
avtomobile z več kot 1.500

kubiki, na plovne objekte in na 
terenska motorna vozila. Davka 
pa naj bi bili oproščeni lastniki 
stanovanj do 60 kvadratnih me
trov koristne stanovanjske po
vršine.

PRVI NA 
»DIN-LESTVICI«

Zvezni zavod za statistiko redno spremlja gibanje cen 
osnovnih prehrambenih proizvodov. Na podlagi teh po
datkov so sestavili listo najdražjih in najcenejših mest v 
Jugoslaviji. Najcenejše mesto je Strumica, kjer za 10 
izbranih artiklov plača potrošnik 71,30 din, najdražji pa 
Koper, kjer za iste artikle plača 106,55 din. Ljubljana pa 
velja za najdražje glavno mesto v Jugoslaviji.

Denar na roko!
Plačevanje gradbeniških del, 

ki se je že lani zatikalo, se je 
letos še zaostrilo. Lani so grad
beniki ostali prikrajšani za iz
plačilo blizu 30% svojih del. 
Družbenopolitične skupnosti 
nameravajo približno 20 % svo
jih obveznosti plačati gradbeni
kom s pomočjo obveznic. S 
tem pa gradbeniki seveda niso 
zadovoljni in pravijo, da bi to 
pomenilo podpirati nepokrito 
investicijsko porabo. Na svoja

pleča morajo prevzemati reševa
nje družbenopolitičnih in inte
resnih skupnosti, česar pa niso 
dolžni in niti nimajo za to sred
stev. Odločno torej zahtevajo, 
naj dolžniki plačajo svoje dol
gove neposredno in v denarju, 
če pa to ni mogoče, naj bi pri
stojni organi sprejeli predpise o 
prometu z obveznicami, ki naj 
bi s tem postale zakonito plačil
no sredstvo.

ZAKAJ PO DALJŠI 
POTI DO CILJA?

Gospodarstvo je nezadovoljno z izidom zadnje multilateralne kompenzacije 
• Dolgoletnih žarišč izgub in inflacije še nismo zatrli

Podatki o prvem odločnejšem ukrepu proti 
vsesplošni nelikvidnosti, ki tare gospodarstvo, o 
učinku medsebojne poravnave dolgov so sled
njič znani. Tako imenovana multilateralna kom
penzacija, kakor smo učeno krstili ta ukrep, je 
zajela 12.045 delovnih organizacij ter zmanjšala 
za 29 milijard neporavnanih obveznosti od 70 
prijavljenih milijard. Veliko podjetij pa zdaj pre
seneča višina računov, ki jih morajo plačati z 
akceptnimi nalogi ne glede na to, ali se ti računi 
nanašajo na njihove neplačane dolgove ali pa so 
le posledica tega, ker poslovni partnerji niso 
spoštovali zakona. Zato sodijo, da ni prav, ker 
se za vse - krive ali nekrive - pišejo akceptni 
nalogi. Če bo pri tem ostalo, bo prišlo do 
novega blokiranja žiro računov.

Na Hrvatskem, denimo, ima že sedaj več kot 
580 podjetij blokirane žiro račune. Če bodo 
morala blokirana podjetja od 1. julija naprej 
izplačevati samo 90 % poprečnih osebnih do
hodkov iz minulega leta, bi to zmanjšanje lahko 
pomenilo - v primerjavi z današnjimi osebnimi 
dohodki - tudi do 40 % manjše osebne do
hodke. Poslanci gospodarskega zbora srbske 
skupščine pa so celo ostro protestirali, ker so 
računi delovnih organizacij zaradi mnogostran- 
ske poravnave še vedno blokirani, čeprav bi 
morali biti odprti že od 26. marca dalje. Zahte
vali so objavo rezultatov te akcije in pojasnilo o 
posledicah, ki jih bo zaradi tega utrpelo gospo
darstvo Srbije, kakor tudi klicanje na odgovor
nost tistih, ki so povzročili škodo gospodarstvu.

Vendar s sedanjo nepopolno poravnavo med
sebojnih dolgov še ni konec nujnih administra
tivnih posegov v gospodarske odnose. Gospo
darske organizacije so namreč že prejele bese
dila osnutka zakona iz drugega dela svežnja 
ukrepov za izboljšanje likvidnosti, ki jih je

zvezni sekretariat za finance po prvih kritikah 
in analizah prečistil in deloma spremenil. Tako 
so zdaj v načrtu zakona o sanaciji delovnih 
organizacij premaknili datum na letošnji 30. 
september: do tedaj morajo gospodarske organi
zacije, ki imajo nepokrite izgube še iz leta 1971 
ali prejšnjih let, zagotoviti sredstva za kritje 
obveznosti do 31. decembra lani. Tistim, ki 
morajo v sanacijo, daje zakon možnost, da zdru
žijo sredstva in začnejo skupno poslovati. Sana
cijske kredite naj bi poslej odplačevali iz dohod
kov in ne več iz poslovnega sklada. Samo pri 
železnicah, proizvajalcih električne energije in 
komunalnih dejavnostih upniki ne sodelujejo 
pri plačevanju izgube, ki je posledica predpisa
nih cen. Osnutek zakona o trajnih obratnih 
sredstvih pa predvideva, naj bi delovne organi
zacije zagotovile 70 % lastne udeležbe, tako da 
bi vsako leto zagotovile četrtino razlike med 
finančnim Manjem, ki so ga imele leta 1971, in 
predvideno ravnijo sredstev v letu 1975. Pravica 
ZIS, da m predlog zbornice za posamezne 
dejavnosti zniža ta odstotek, je sedaj omejena 
samo na kmetijstvo, gradbeništvo in turizem. 
Organizacije, ki do 1975. leta ne bi mogle za
gotoviti 70 % trajnih obratnih sredstev, ne bi 
smele vlagati v osnovna sredstva niti svojih sred
stev niti kreditov.

Vse torej kaže, da bomo tistim gospodarskim 
organizacijam, ki živijo od danes do jutri in na 
kredit, s strožjimi predpisi takšno življenje 
močno zagrenili. Kljub temu pa je treba pove
dati, da nismo dosledni Namesto da bi dolgo
letna žarišča izgub zatrli s tem, da bi posamezne 
tovarne zaprli ali njihovo proizvodnjo preusme
rili, urejamo gospodarske tokove še naprej z bla
žilnimi ukrepi in z administrativnimi predpisi

V. K.

Vsak po svoje
Najnovejši rezultat nespora

zuma med Turistično zvezo 
Jugoslavije in skladom za pro
pagando je prenehanje prodaje 
nove turistične karte Jugosla
vije prek naših predstavništev v 
tujini. S tem, da smo dobili dve 
ustanovi z isto vlogo, ki naj bi 
na ravni federacije vodili turi
stično propagando v inozem
stvu, je prišlo do mnogih težav. 
ZIS je določena sredstva dal na 
voljo skladu za propagando in 
ga s tem priznal za edinega za
konitega organizatorja turistič
ne propagande Jugoslavije. Tu
ristična zveza Jugoslavije bi 
tako morala postati servis skla
da pri njegovih akcijah in sploš
ni propagandni politiki - ven
dar dela zdaj vsak zase!

Najnovejši nesporazum pa je 
nastal zavoljo objavljanja turi
stične karte Jugoslavije. Sklad 
naj bi natisnil karto v nakladi

1,500.000 izvodov v osmih jezi
kih. Žal pa je po oceni strokov
njakov gradivo povsem neupo
rabno, ker je polno pravopisnih 
in stilističnih napak, nepravil
nih izrazov in netočnih pojas
nil. So pa še druge pripombe na 
račun te „dvodomne“ turistič-' 
ne propagande v tujini. In kaj 
bo v zvezi s tem dejal komite za 
turizem ZIS?

post»v~

melbrosia*
_________Bld.. jufrliin«

Znotraj
občinskih

meja!
V zadnjih 6 letih je bilo v 

naši državi 4.000 združitev pod
jetij, hkrati pa je bilo 320 raz
družitev, od tega samo lani 45. 
Proces združevanja pa poteka v 
glavnem znotraj republik ali 
občin, samo 3,2 % izven repu
bliških meja. Gospodarstveniki 
so registrirali celo 68 % vseh 
oblik združevanja znotraj istih 
občin.

NAČRTI
KOSOVA

Število zaposlenih na 
Kosovu se jezod 38.000 v 
letu 1952 povečalo na 
107.000 v letu 1971. 
Vendar to ni bistveno 
vplivalo na zmanjšanje 
števila nezaposlenih, kije 
na Kosovem izredno ve
liko, saj tam tudi število 
prebivalstva zelo naglo 
narašča: od 432.000 v 
letu 1921 na 1,250.000 v 
letu 1971. Po srednjeroč
nem načrtu razvoja naj bi 
se družbeni proizvod na 
Kosovem povečal za 
42 %, narodni dohodek 
za 72 %, število zaposle
nih pa naj bi poraslo za 
44,5 %. Ta preobrazba 
bo bistveno vplivala tudi 
na ekonomsko in politič
no vlogo delavskega raz
reda v tej pokrajini.

Vendar te naloge, so
deč po oceni tamkajšnjih 
gospodarstvenikov, - ne 
bodo opravili, če ne 
bodo nenehno povečevali 
lastne akumulativnosti v 
delovnih organizacijah, 
zmanjševali obveznosti 
gospodarstva in uresničili 
druge aktualne naloge na 
ekonomskem področju.

TE DNI 
SO REKLI

Predsednik RS ZSS TONE 
KROPUŠEK na prvomaj
skem zborovanju delavcev v 
Opatjem selu pri Novi Go
rici:

„Smo sredi bitke za popolno 
osvoboditev delavskega razreda. 
Ustavne spremembe nam na ši
roko odpirajo možnosti, da to 
bitko izbojujemo. Rezultatov, ki 
smo jih v tem primeru dosegli 
zadnje mesece, ne gre podcenje
vati. Napredek smo dosegli pred
vsem v zavesti in pri mobilizaciji 
ljudi. Že se snujejo novi odnosi V 
podjetjih, ki bodo dali delavcem 
odločilne pravice v upravljanju- 
Tudi prve temeljne organizacije 
združenega dela že nastajajo- 
Ponekod pa seveda mnogo poli
tičnih stvari v zvezi z oblikova
njem temeljnih organizacij zdru
ženega dela in njihovim med
sebojnim samoupravnim povezo
vanjem še ni jasnih; to je v tem 
trenutku glavna ovira hitrejšemu 
napredovanju. Ne moremo pa se 
večno zadrževati na proučevanju 
in izpopolnjevanju programov za 
ustanavljanje temeljnih organiza
cij združenega dela, čeprav ne 
mislim, da so stvari tako eno
stavne, da ne bi terjale temeljitih 
ekonomskih, tehnoloških in so
cioloških proučitev. Smo v fazi, 
ko morajo spregovoriti delavci 
neposredno. Vi delavci morate 
neposredno odločati, kako se 
boste organizirali v združenem 
delu, da boste imeli polno mož
nost upravljanja.

Uresničevanje ustavnih dopol
nil, in to na vseh ravneh, je tudi 
pogoj in edina pot h gospodarski 
stabAhaciji. Čeprav bodo tu ih 
tam administrativni ukrepi še 
potrebni, je gotovo, da v politiki 
stabilizacije ne morejo prevlado
vati, saj že nekaj let poskušam0 
stabilizirati gospodarska gibanja 
z državnim administriranjem, pa 
vidimo, da nismo najbolj uspeš
ni.

Pravimo, da sta XXI. in XXII 
ustavni amandma delavska 
amandmaja. Tega pa seveda h' 
moč razumeti, da naj jih uresni
čujejo le delavci. To so amand
maji, ki jih moramo uresničevati 
na vseh ravneh, torej so to tudi 
amandmaji zvezne in republiških 
vlad, skupščin, bank in drugih 
subjektov v družbi, ki se moraj0 
glede na svoje delo in pristoj
nosti organizirati tako, da bod° 
njihove pravice in dolžnosti res
nično izhajale iz združenega 
dela.

To pa ne pomeni nič drugega' 
kot da se pretirano in pretežn0 
administriranje po hitrejšem po
stopku umakne s področja ureje
vanja osnovnih ekonomski* 1 * 
odnosov. Če je samoupravljanj6 * 
go^jodarjenje na podlagi eko 
nomskih zakonitosti, poteh1 
pomeni več samouprave h krat1 
tudi več svobode ekonomskih1 
zakonitostim. Res pa je, da t 
naših sedanjih razmerah preveč 
gospodari država in premalo de
lavci skozi samoupravo. Tudiv 
tem je treba iskati mnoge raz
loge za težave, ki jih imam0' 
Spreminjati ta razmerja ni ni° 
drugega kot bitka za samouprav
ljanje. Tu vidimo tudi ključ 
uspešno razreševanje konfliktov, 
ki jih je v naši družbi vse poln0 
in ki se jim tudi v bodočnosti n6 
bo moč izogniti. Eno pa je f>p 
vsem tem gotovo: poiedk6 
takih ali drugačnih gospodarski1 
in družbenih gibanj najprej f 
najbolj čutijo delavci. To j11’1 
daje tudi polno pravico, da odl° 
čajo, kajti nevzdržni bi h"1 
odnosi, v katerih bi odločale l6 
posamezne strukture v druzh j 
posledice teh odločitev pa ,, 
nosila množica delovnih ljudi-

Skrb za beograjska pljuča
, Vsi zbori mestne skupščine 

Beograda so sprejeli predpise o 
boju proti zastrupljevanju zraka 
in ustanovili dva sklada za boj 
proti onesnaženju zraka. Ugoto
vili so, da je v Beogradu 113 
velikih povzročiteljev zastrup
ljevanja zraka. V mestu se v 
enem letu pojavi 100.000 ton 
trdih usedlin, ,30.000 ton oglji
kovega monoksida in številnih 
drugih materij, ki zelo škodljivo 
delujejo na zdravje prebivalcev.

Skupščina mesta je zato spre
jela več predpisov, ki pomenijo 
program konkretnih ukrepov 
proti onesnaženju zraka. Pred
sednik mestne skupščine Beo
grada Pešič je poudaril, da se je
l zadnjo sejo pričel boj za či
stejši beograjski zrak. Katego
rično je dodal, da poslej ne
bodo gradili nobenega novega
naselja brez centralnega ogreva
nja.

Tudi v Sloveniji smo o tem

problemu že začeli razmišlj3 * *^ 
Zaradi onesnaženja zraka sflf 
-začeli protestirati in se zgraža. 
Predlogov konkretnih in 
kovitih ukrepov pa še ni Pr6 
skupščinskimi organi.

POHIŠTVA
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
NAŠEGA

ČASA

osnovne. — Direktor ima 
prav: ne bomo se jih še kma
lu znebili.

- Nihče od nas ni na to 
niti najmanj namignil, se 
brani predsednik DS - zdaj 
pa vsi: lop po meni!

— No, ne ženi si tega pre
več k srcu! reče direktor. — 
Tudi jaz pogosto streljam 
kozle, vsakemu se zgodi! 
Drugič pa mi le raje prej po
kaži, predno spet butneš

kakšno takšno na dan pred 
ljudmi.

V pisarni se ozračje spet 
otopli.

— Zakaj je prav Micka 
prerezala trak? se pozanima 
sekretar osnovne. - Kaj 
takšnega doslej ni bilo v na
vadi ...

— Kdo pa naj bi ga, kaj 
misliš? nagajivo vpraša di
rektor.

— Ali nismo sklenili, da 
je treba stopiti k tovarišu 
Stefanu?

— Smo stopili, dragi moj!
— In kaj?
— Odklonil.
— A razlog?
— Da je že tako povsod 

zraven in terminsko raz
trgan. Naj si poiščemo koga 
drugega.

— No, saj to! V rezervi i

*A PRVOMAJSKE PRAZNIKE NA SLOVENSKI OBALI

Spomladi prvič na Mangart — s sedemsto konji

Aprila na Mangartu

večer pred praznikom dela po
trdili tradicijo praznovanja de
lavskega praznika.

Tekst: M. ŽIVKO VIC 
Slike: A. ULAGA

Le kak kilometer pred Predilskim 
prelazom se odcepi lepa gorska ce
sta, ki popelje potnika 2072 metrov 
visoko, pod sam vrh mogočnega 
Mangarta. Polovica gore je na naši, 
polovica na italijanski strani, sodita 
pa med najbolj priljubljene izletni
ške točke ljubiteljev prirode. Žal je 
gora povečini dostopna šele sredi 
poletja, včasih šele v začetku avgu
sta, ko s snežnimi plugi očistijo ce
sto in odstranijo več metrov debele 
plazove.

Tako je bilo vsa leta doslej. Letos 
pa je za prijetno presenečenje po
skrbela zahodnonemška tvrdka 
»Beilhack11, kije s svojimi najsodob
nejšimi stroji za čiščenje snega pre
bila cesto na Mangart že v drugi po
lovici aprila. Prikazali so čiščenje za
sneženih gorskih cest v najtežavnej
ših pogojih, demonstracijo je organi
ziralo ljubljansko podjetje Cosmos v 
sodelovanju s tovarno „Martin Beil- 
hack“ iz Rosenheima. Ozko speciali
zirana tvrdka „Beilhack“ izdeluje 
namreč najrazličnejše stroje za od
stranjevanje snega, od takih z mo
torjem treh konjskih moči, s kate
rimi čistimo stezice, pa do mogoč

nih »lokomotiv11 s sedemsto konji, 
za čiščenje gorskih cest, letalskih 
stez, železniških prog itd.

In zakaj sta si ljubljanski Cosmos 
in firma Beilhack izbrala za demon
stracijo čiščenja ceste prav cesto na 
Mangart?

»Želimo, da bi bili delovni pogoji 
čim težji in da bi prišle sposobnosti 
strojev kar najbolj do izraza. Iskali 
smo strmo visokogorsko cesto z 
ostrimi zavoji, zasuto z zameti in 
velikimi plazovi. Izbrali smo cesto 
na Mangart, našo najvišjo gorsko 
cesto v državi, kije izredno trd oreh 
za pluženje celo v poletnih mese
cih ...,“ so nam razložili strokov
njaki podjetja Cosmos, ki v Jugosla
viji zastopa nemško firmo Beilhack.

Izredno uspelo demonstracijo so 
si poleg domačih predstavnikov 
ogledali še gostje iz Italije, Nemčije 
in Avstrije. Snežni »krst11 je to pot 
doživel tudi orjaški stroj nove kon
strukcije HS 293. Imenitno je opra
vil svojo nalogo in vse navzoče na
vdušil. Zato so se predstavniki firme 
»Beilhack11 tudi odločili, da bodo 
svoj novi izdelek preimenovali v 
»Mangart I“.

Praznični dan v tovarni usnja
Večina delovnih kolektivov je 27. 

aprila, na obletnico ustanovitve 
Osvobodilne fronte slovenskega na
roda, praznovala. Seveda so bile tudi 
izjeme. Delali so tudi v Tovarni 
usnja Šoštanj. Odločili so se nam
reč, da povabijo na obisk vse upoko
jene člane delovne skupnosti in 
kako bi izgledalo, da bi upokojenci 
prišli, stroji pa bi mirovali.

Rdeč nagelj, ki so ga pripeli vsem 
upokojencem, in pa stisk roke sta 
bila prvi pozdrav za nad 150 upoko
jencev, kolikor se jih je odzvalo va

bilu, da si spet ogledajo Tovarno 
usnja Šoštanj, kjer so mnogi pre
živeli skoraj vse življenje. V skupi
nah so si upokojenci zatem ogledali 
tovarno. Prenekateri se je srečal s 
sinom ali hčerko, ki kljub težkim 
delovnim pogojem nadaljujeta dru
žinsko tradicijo. V Šoštanju že 
okrog 180 let predelujejo kože* in 
precej je družin, kjer si rod za ro
dom služijo kruh v Tovarni usnja.

Ko so se pozneje upokojenci 
zbrali v preurejenih prostorih obrata 
družbene prehrane, so bili presene

čeni nad pozornostjo sotovarišev. 
Direktor tovarne dipl. inž. Franjo 
Kljun je upokojence seznanil s polo
žajem tovarne, spregovoril pa je tudi 
o načrtih. S povečanjem namoka in 
s predelavo usnja naj bi dosegli v 
letu 1978 že okrog 180 milijonov 
din realizacije oz. polovico več, kot 
jo načrtujejo za letos.

Kar prehitro so minile ure, name
njene za srečanje upokojencev. Ob 
slovesu so vsi zatrdili - prihodnje 
leto na svidenje!

(vš)

rečeno, bi ne sprejel.
- Ampak prav vi ste tisti, 

ki ima največ zaslug za vse 
to! pribije odločno sekretar 
osnovne. — Ni prav, da se 
vidi človeka le, ko je treba 
delati, potem se ga pa po
vozi.

Vsi zamišljfeno prikimajo.
— A kdo je določil Mic

ko? se pozanima sindikalni.
— Jaz sem se spomnil na

njo, reče direktor.
— Ni prišel predlog z ob

čine? vpraša predsednik DS.
- Ni!
— Po kakšnih kriterijih? 

vpraša sindikalni.
— Več jih je! reče počasi 

direktor. — Najprej: čas je 
tak, da bo le iz majhnega 
rastlo veliko. Graditi je treba 
na delovnem čioveku, ne na 
sredstvih. Neposredna vloga * v

delavskega razreda bo vsak 
dan večja. Še zlasti postav
ljajo delovnega človeka v 
ospredje ustavni amandmaji, 
enaindvajseti in dvaindvaj
seti.

Sindikalni zazehne, sekre
tar osnovne se nemirno pre
sede.

- No, zdaj pa Micka! 
Micka je med tistimi delav
kami, ki so tu že dvajset let 
in je bila, kot veste, dolo

čena za uro, šop nageljnov 
in diplomo. Pa mi je tako iz
nenada prišlo na misel: zakaj 
bi prav ona ne prerezala tra
ku? Zakaj bi take stvari po
čenjali vedno eni in isti!

Vsi v direktorjevi pisarni 
postanejo rahlo ginjeni. Ge
nialna ideja, ni kaj reči!

— Pa sem se odločil za 
Micko!

— Nekaj simboličnega je 
v tej gesti, reče sekretar 
osnovne.

— Škarje in platno v de
lavskih rokah!

— Zaenkrat šele škarje, 
poskuša ugovarjati sindi
kalni.

— Nekaj se pa le premika, 
ostaja pri svojem predsednik 
DS. — Ne le v materialnih 
odnosih, ampak tudi v za
vesti. VINKO BLATNIK

Lepote« Portoroža
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smo imeli Janeza ...
- Je moral isti dan in 

celo isto uro prerezat trak za 
novo šolo v Globokem dolu. 
Ni nam mogel ustreči, če
prav bi rad.

- Kaj pa vi, tovariš direk
tor?

- O, to pa sploh ni prišlo 
v poštev. Že tako se govori, 
da se kar naprej trkamo po 
prsih in se delamo važne. 
Tudi če bi mi bilo izrecno

Na predpraznični večer je 
bilo v Portorožu ali še bolje re
čeno v Luciji nadvse slovesno. 
Zbrali so se ugledni gostje — 
menda jih je bilo preko 800 - 
ti so prisostvovali svečani otvo- 
^tvi novega portoroškega ho
tela A kategorije Grand hotela 
Metropol na hribčku Vesna.

Z otvoritvijo Grand hotela 
Metropol je zaključena izgrad- 
nJa hotelskih zmogljivosti na 
področju Lucije.

V novem hotelu je 200 le- 
zisč, celotno hotelsko podjetje 
Pa ima že nad 1300 ležišč. Kva
rtete novega hotela občuti gost 
ze °b prihodu. Pred njim se iz 
°kusno urejene recepcije skozi 
mstavracijo, kjer je prostora za 
olizu 800 gostov, razprostre po- 
Sted na morje. Posebna privlač- 
n°v nove8a hotela je vsekakor 
Pokriti plavalni bazen velikosti 

krat 12,5 metrov. Koristna 
Površina vseh hotelskih prosto- 
^ je več kot 19.000 kvadrat
om metrov.

Igralnica portoroškega Zavo
da za pospeševanje turizma, ki 
je že doslej slovela kot organiza
cijsko, ekonomsko in pravno 
najbolje urejena igralnica v naši 
državi, dobiva z novimi prostori 
v okviru Grand hotela Metropol 
končno tudi resnično ustrezno 
urejene prostore.

Nino Spinelli, direktor piran
skega Zavoda za pospeševanje

i turizma in igralnice, nam je ob 
tej priložnosti dejal:

„V Portorožu smo z Grand 
hotelom Metropol pridobili ne
kaj, kar si želi ves mondeni svet. 
Privabiti želimo tudi bolj petič
ne goste. S tem pa ni rečeno, da 
domač gost ni zaželen. Tudi 
zanj bo v novem hotelu marsi
kaj zanimivega po zelo dostop
nih cenah, še posebej v izven- 
sezonskih mesecih . ..“

Pa se preselimo še malo v 
center Portoroža.

Srečal sem delavki iz tržiške- 
ga Peka, ki sta prvomajske praz
nike preživljali v Portorožu. Ob

vsesplošnem živžavu sta mi 
komaj uspeli povedati, da sobe 
v hotelu sploh nista mogli več 
dobiti in da sta se nastanili v 
zasebnih sobah. Res, Portorož 
je bil za prvomajske praznike 
poln v glavnem domačih go
stov, delavcev iz slovenskih to
varn. Privabilo jih je morje in 
zelo ugodni aranžmaji, saj je 
bilo mogoče praznike preživeti
v luksuznem hotelu že za 45 
dinarjev na dan. In še vreme je 
bilo lepo, kot naročeno.

Mnogi gostje so se na sam 
praznik podali na tradicionalni 
piknik na grad Socerb, ki so ga 
priredili obalni sindikati. Pove
dali so nam, da so tja na prvo
majska zborovanja že pred voj
no hodili tržaški delavci' in da 
tudi zdaj hodijo tja. Vedno se 
jim pridružijo še delavci iz obal
nih tovarn in tudi iz vse Slove
nije.

Kresovi na okoliških hribih 
nad Trstom, Koprom, Izolo, 
Portorožem in Piranom so na

nnajlepfjV Pred leti poznali le soline in vinograde, je v minulih desetih letih zraslo eno naših
MetroPol(naUp?iČnt? ,na Jadranu. Zadnji člen tega turističnega kompleksa je nov * ' *hotel

koncerte, na Savi pri Litiji so odkrili 
spomenik padlim borcem tega kraja. 
Svojemu namenu pa so izročili tudi 
prenovljeno šolo, za katero je pri
speval denar sklad, ki obstaja za te 
namene pri občinski skupščini v Li
tiji.

Prvi maj 
v Zasavja

Občinski sindikalni svet v Trbov
ljah je organiziral proslavo na Dobr
ni, ki je bila že pred vojno znano 
delovsko naselje. Tod je včasih delo
valo eno največjih delavskih pro
svetnih društev Svoboda, pa tudi še 
po vojni so imeli razvito amatersko 
kulturno dejavnost.

Zagorjani so priredili tradicio
nalno srečanje delovnih ljudi na Ple
šah, kraju, kjer so se že pred vojno 
zbirali napredni rudarji. Hrastničani 
pa so odšli na 1. maj na Kal.

Delavska godba na pihala in mo
ški pevski zbor so imeli na praznik

ŽENSKA KONFEK
CIJA - MOŠKA 
KONFEKCIJA

OTROŠKA KONFEK 
QJA - POROČNE 
OBLEKE

Največja Izbira konfekclle 
v Trstu

- Vsi celi?
— Mene se še prijelo ni, 

reče sindikalni. — Dobra 
kapljica!

— Pristna. Dobro, ali ne, 
da sem naročil ekonomu, 
naj gre h kmetu? Če bi jo 
naročili pri Jožetu, bi še 
danes preganjali mačka.

— Kakšen je bil pa govor, 
kako se vam je zdel? vpraša 
predsednik DS direktoija.

— Še kar! Tistih ton in 
drugih številk si nekoliko 
preveč prepisal iz letne bi
lance, tako da so se ljudje 
zato med tvojim branjem 
sprehajali okrog, a kaj se 
hoče, obrata se ne odpira 
vsak dan. Škoda tudi, da nisi 
o združenih organizacijah 
temeljnega dela rekel kaj 
več. Tovariši iz republike so 
najbolj prisluhnili prav tiste
mu pasusu iz referata.

- A kaj naj bi rekel?
— Lahko bi rekel, da bo 

tudi novi obrat ena takšna 
temeljna organizacija, pa bi 
bil volk sit in koza cela. Od
kljukali bi nas. Zdaj, ko smo 
obstali na pol poti, si bodo 
pa tu še naprej podajali klju
ke.

— Res škoda, da tega nisi 
storil! prikima sekretar

filJlU
POHIŠTVO
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Tehnika ^ 
nudi |

največ f
Povečana gradbena dejav

nost, odhod naših delavcev v 
tujino in spremenjena tehno
logija v gradbeništvu zahte
vajo vedno novo in to visoko 
kvalificirano delovno silo. To 
pa je problem, ki ga več ali 
manj rešuje vsako gradbeno 
podjetje po svoje.

Pri GP Tehnika poleg osta
lih načinov (razni tečaji), po
svečajo največ pozornosti iz
obraževanju učencev pri 
Gradbenem centru v Ljub
ljani. Tem učencem nudijo v 
času šolanja (dvakrat pet me
secev teoretičnega dela in 
praktično delo na gradbišču) 
brezplačno stanovanje v svo
jem vajenskem domu, pa hra
no in še mesečni dohodek, ki 
je za I. letnik okrog 300 di
narjev, za II. od 300 do 500 
dinarjev in za III. od 600 do 
700 dinarjev. To pa je trikrat 
več, kot je gradbeno podjetje 
po občinskem predpisu ob
vezno nagraditi vajence. Ena
ko nagrado dobijo učenci 
tudi za čas, ko so na teore
tičnem delu šolanja. Tre
nutno imajo pri Tehniki 241 
učencev za tesarje, zidarje, 
železo krivce, teracerje in 
učence kovinskih strok. GP 
Tehnika daje za izobraže
vanje veliko denarja in to kar 
4 milijone letno. Samo vsak 
učenec jih stane približno 
15.000 dinarjev.

Za gradbeništvo se odlo
čajo v glavnem fantje iz juž
nih republik, vsaj pri grad
benem podjetju Tehnika. 
Naši slovenski fantje se zapo
slujejo v glavnem pri manjših 
gradbenih podjetjih v bližini 
domačega kraja.

Za sprejem pri GP Teh
nika mora vsak učenec opra
viti en mesec poskusnega 
dela. Tam se seznani s svojim 
bodočim poklicem, je pa 
obenem to delo tudi nekako 
testiranje, ali je posameznik 
sposoben za to delo. Po 
enem mesecu učenci pod
pišejo pogodbo, da bodo po 
končanem šolanju ostali naj
manj tri leta (toliko traja šo
lanje) pri podjetju. Po uspeš
no opravljenem zaključnem 
izpitu imajo odličnjaki avto
matično možnost za šolanje 
za gradbene tehnike oziroma 
delovodje. Podjetje jim plača 
šolanje in jim tudi skrajša de
lovni čas. Vendar gre vsako 
leto naprej le 4 do 5 učen
cev.
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RADOVAN DRAGOJEVlC je 
iz tretjega letnika in bo letos ju
nija postal tesar.

„Žal mi je ..., toda kaj, ko 
je odločal denar. Pravzaprav 
niti vedel nisem, kakšno delo 
opravlja tesar. Pri nas v Podrav
ski Slatini pomeni to nekaj dru
gega. Delo je težko in če ne 
moreš nesti vsaj 50 kilogramov, 
ne moreš biti tesar.“

Radovan ni zadovoljen, saj se 
mu zdi delo pretežko in ko pri
de v'dom, gre najprej spat. Le 
kadar ni utrujen, igra v prostem 
času nogomet.

„Če se bo le dalo, se bom 
prekvalificiral za električarja. 
Težko prenašam mraz in na 
gradbišču se včasih dela tudi v 
mrazu."

RAZGOVOR IN RAZMIŠLJANJE 0 UČENCIH V GRADBENIŠTVU
PRI GRADBENEM PODJETJU »TEHNIKA« _______________________________________________

Razpokane sanje
Ali možnost za uresničenje želja mladih vodi po šest let dolgem obvozu?

„To je bila edina možnost, da se lahko iz
učim za kak poklic. “ „Le še v vojsko ali k milici 
bi lahko šel pod takimi pogoji.“ Rad bi šel štu
dirat medicino, pa doma ni bilo denarja. “ 
„ Gradbeništvo me veseli, rad pa bi se učil na
prej. “ „Odločal je denar in oče."

Tako Željko iz Podravine, Drago iz Trakošča- 
nov, Radovan iz Podravske Slatine, Slobodan iz 
Banjaluke pa Drago in Mirko in ... učenci II. in 
III. letnika Gradbenega šolskega centra v Ljub
ljani in GP Tehnike.

„Zadovoljen sem." „Zenkrat mi še ni bilo 
žal. “ „Žal mi je!" „Žal mi je... “In večina: „Z 
vsem sem v Ljubljani zelo zadovoljen, le s pokli
cem ne. “

Kaj pa je sedaj to? Priznam, odgovori so me 
presenetili. Se zdaleč nisem pričakoval, da od 
šestih kar štirje niso zadovoljni s poklicem, ki ga 
pravzaprav niti še niso začeli opravljati. Razoča
ranje mladih fantov, ki bi morali biti polni po
leta in volje do dela, je toliko bolj vredno raz
mišljanja.

Pa si postavimo za začetek vprašanje, ki je 
zadnje čase tako pogosto uporabljeno — že kar 
moderno. V govorih funkcionarjev, gospo
darstvenikov, v člankih novinarjev in v privatnih 
razgovorih:

„Kdo je kriv? “
Torej, kdo je kriv, da recimo Dragan iz Daru- 

vara ni mogel po uspešno dokončani osemletki 
s šolanjem nadaljevati in končati študij medi
cine? To je bila namreč njegova največja želja 
Lahko bi dejali: gospodarska politika šolski 
sistemi, nerazvitost, socialno razlikovanje, ali 
enostavno dmžba. Ta naša družba tako ali tako 
vse prenese in vse vzame nase.

Poglejmo si zgodbo Dragana, Radivoja, Slo
bodana, ali pa koga drugega, saj so si vse več ali 
manj podobne.

Oče je kmet ali tovarniški delavec. Majhni 
dohodki in številna družina. Otroke je treba 
spravljati h kruhu. Denarja za šolanje ni. Tudi 
družba ga daje le redkim. Le kakšna oziroma 
kdo je ta družba? Brez denarja torej ni šolanja, 
razen... Vse stroške šolanja, pa hrano in stano
vanje in še kak dinar poleg, nudi poleg vojske le 
še gradbeništvo. Velik odtok gradbenih delavcev 
v tujino je pač treba nadoknaditi.

„Fant, šel se boš učit za tesarja, zidarja ali pa 
železokrivca.. . Saj veš, da nimamo denarja, da 
bi šel v gimnazijo .. . Samo poglej, kaj ti vse 
nudijo ..."

In fan t? Razočaran pokopava svoje želje in 
sanje o medicini, pravu... Pri tem pa lahko 
izbira med zidarjem, tesarjem . ..

„Poglej, če boj priden, lahko tudi v gradbe
ništvu študiraš naprej. “

Da, res je. To je pot, ki je res še odprta. Dolg 
in naporen obvoz je, toda pot je.

Kaj torej pomaga seznanjati učence v zad
njem letu osemletke z vsemi mogočimi poklici, 
ko pa končno odločajo starši in denar, oziroma 
denar in starši.

Fant, ki pride potem v šolo in na gradbišče, 
je nezadovoljen in nad delom, ki je v resnici 
naporno, razočaran. Stvari gleda bolj črno, kot 
so v resnici. Zato izjave, ki so tako zaskrblju
joče. Ni pa vse tako črno, kot ti fantje danes 
vidijo. Večina jih le ostane pri Tehniki. Želja po 
višji izobrazbi, oziroma tisti obvoz, pa je le bolj 
naporen in neprevozen, saj jih recimo pri Teh
niki od nekaj manj kot 100, kolikor jih vsako 
leto konča šolo, nadaljuje le kakih pet.

Vseeno pa, ali je res potrebno toliko slabe 
volje in razočaranj?

TEKST IN FOTO 
ANDREJ AGNIC

MIRKO RACA je prav tako bo
doči železokrivec in je kot Slo
bodan doma iz Banjaluke.

„Doslej mi še ni bilo žal, da 
sem šel v Ljubljano in da bom 
postal železokrivec. Gradbe
ništvo me veseli in, vsaj tako se
daj mislim, bom še naprej zado
voljen."

DRAGAN SLADOJEVIC je 
oziroma bo tesar. Končni teore
tični izpit je že napravil in to s 
prav dobrim uspehom.

,,Junija me čaka še praktični 
izpit na gradbeništvu. Ko sem si 
v mislih izbiral poklic, bi rad 
študiral medicino, toda doma ni 
bilo denarja in s tem tudi ne 
možnosti, da bi uresničil svoje 
sanje."

Njegove nove želje in nove 
sanje sedaj so, da bi postal grad
beni tehnik. Precej truda bo še 
treba, če bo hotel to uresničiti.

V domu vajencev Tehnike imajo trenutno 241 učencev Tehnike. 
Imajo pa še 29 učencev SGP Pionirja iz Novega mesta in 7 učencev 
GP Gradnje iz Postojne. Ob domuje tudi veliko igrišče, kjer fantje 
v prostem času zelo radi igrajo rokomet in nogomet

Tehnikin Dom vajencev je eden od redkih, ki ima tudi svojo knjiž' 
nico. Zanimivo je, da fantje, ki so skoraj vsi doma iz južnih re
publik, radi segajo tudi po slovenskih knjigah

SLOBODAN RADIVOJEVIČ 
je učenec II. letnika železokriv- 
cev in je doma iz Banjaluke.

„Pet otrok nas je doma in 
oče ni mogel dati denarja za 
moje nadaljnje šolanje."

„Če sem že tu," pravi Slobo
dan, „se bom potrudil in se iz
učil za delovodjo."

In še eno željo ima, da bi po
tem dobil službo v domačem 
kraju.

DRAGO SAGARINEC je doma 
iz Trakoščanov.

„Vse mi je v Ljubljani všeč, 
le poklic ne. S petnajstimi leti 
človek ne pozna toliko življe
nja, da bi se lahko pravilno od
ločil. Z nevernimi očmi vstopa
mo v življenje."

Težka obsodba sedemnajst
letnika. Toda, če se le malo za
mislimo, bi zelo težko presojali, 
ali ima prav, ali pa je le uporabil 
frazo, ki jo je slišal ah bral. Res 
pa je, da petnajstletni fant tež
ko odloča o "svoji prihodnosti. 
Predvsem težko pravilno odlo
ča. Ali ne bi morda kazalo tudi 
starše seznaniti o možnosti za
poslovanja njihovih otrok? 
Toda kaj, ko večina šol niti 
otrok ne seznanja z vsemi po
klici in predvsem nimajo vsi 
enakih možnosti.

ŽELJKO CRNJAK zelo ra«1 
igra kitaro. In dobro igra, da 
vsi radi poslušajo. Resen in tN 
ren fant je in kaže, kot da r*r 
tančno ve, kaj hoče.

„Postal bom železokrivf^ 
Sedaj sem v drugem letniku. * 
dovoljen sem s poklicem. Ko P, 
bom odslužil tista leta, bom *. 
v inozemstvo. Tudi moja ma. 
dela zunaj. Vem, da je zuflj 
treba bolje delati, vendar zu«L 
dobiš za boljše delo tudi boli 
plačilo." j

Najbrž ima Željko tudi ^ 
prav. Toda, ali ni žalostno, 
že tako mladi pri nas gle“a 
vse skozi dinar?
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IZ NAŠE DRUŽBE

Zadnji
odlog
Direktor pedagoške akade

mije v Mariboru dr. VLADI
MIR BRAČIČ se zavzema za 
do dedno uveljavljanje dolo
čila zakona, po katerem po 
27. decembru 1972 učitelji 
brez ustrezne strokovne 
izobrazbe ne bodo smeli več 
poučevati na predmetni 
stopnji. Kakršnokoli popu
ščanje in odstopanje bi po 
njihovi sodbi pomenilo raz
vrednotenje prizadevanj in 
dela vseh tistih učiteljev —. 
izrednih študentov, ki so 
kljub težavam uspešno študi
rali, mnogi tudi že diplomi
rali, precej pa jih bo lahko 
diplomski izpit še pravo
časno opravilo.

Pri uveljavitvi zakona pa 
moramo biti uvidevni, hu
mani in praktični. Dr. Bračič 
si ureditev tega problema za
mišlja takole: zakonska dolo
čila bodo začela veljati 27. 
12., torej sredi šolskega leta, 
ko ni mogoče uveljaviti per
sonalnih sprememb. Torej 
bodo vsi prosvetni delavci 
lahko učili do konca šol
skega leta, to je do junija 
1973. Zavod za šolstvo bo 
moral do 1. marca 1973 ugo
toviti, kateri izmed učiteljev 
na višji stopnji osnovne šole 
nima ustrezne višje strokov
ne izobrazbe. Pri tistih, pri 
katerih bodo po dokumenta
ciji ugotovili, da so v študgu 
tako napredovali, da bi lahko 
do oktobra 1973 diplomirali, 
njihovih delovnih mest ne bi 
razpisali. Učitelji bodo torej 
ostali ob primerni obvez
nosti, da bodo pospešeno 
študirali, še naprej v rednem 
delovnem razmerju. Če pa ne 
bodo..,

Pobuda za ustanovitev 
stalnega štipendijskega skla
da, ki naj bi omogočal nada
ljevanje študija delavski mla
dini oziroma mladim delav
cem, je vzniknila v času, ko 
potekajo priprave na Titov 
oO. rojstni dan. Sklad naj bi 
bil vsejugoslovanski in obe
ležen naj bi bil s Titovim 

. imenom, imenom njega, ki si 
je vedno prizadeval za to, da 
bi mladini iz delavskih dru
žin omogočili pridobitev 
izobrazbe v skladu z njenimi 
sposobnostmi.

Kot ta zamisel gotovo iz
haja iz spoznanja, da v Jugo
slaviji premajhen delež de
lavske in kmečke mladine 
nadaljuje šolanje na srednji, 
višji in visoki stopnji, tako je 
gotovo njen namen, da bi se 
organizirali tako, da bi lahko 
vplivali na spremembo struk
ture študirajoče mladine.

To zamisel pozdravlja tudi 
Predsedstvo RO Sindikata 
delavcev družbenih dejav
nosti Slovenije, saj vidi v njej 
prizadevanje, da bi delavski 
•n kmečki mladini ustvarili 
boljše pogoje za nadaljevanje 
študija, čeravno ti boljši po- 
Soji niso le štipendije. Ti po- 
goji so mnogo širši, od ureje
nega otroškega varstva, šol
skega varstva, ustvarjanja 
enakih pogojev osnovnega 
šolanja, zadosti razvite mreže 
pednjih šol, dijaških domov 
itd- Pozdravljajo pa zamisel,
Po kateri bi si na vsem jugo
slovanskem prostoru pri
zadevali za enotne kriterije 
štipendiranja, po katerih naj 
o* nadarjena delavska in 
mečka mladina bila deležna 

Posebne družbene skrbi. Po- 
edali pa so, da se jim organi- 
^oijska zamisel takega 
Klada kot vsejugoslovan

skega, torej zveznega, ne zdi 
Primerna. Če je nadvse ko-

ten in dobrodošel enoten 
jugoslovanski sistem krite- 
JlTv. za štipendiranje, za

Krsnega bi si sindikati v 
tir?211?111 merilu morali zelo 
d,madev?ti’ Pa v Sloveniji vi- 
♦J,., možnosti za realizacijo 
ko »h-enotnih kriterijev pre- 
benevJ obstoječega druž- 
dira sEorazuma o štipen- 
tem^11" 1E d°slej so bili po 
Siov dru.žbenem sporazumu v 

storjeni določeni 
kmočv1 v korist delavske in J 
mor^ mladme m t0 Pd bi £ 
lugoslov "udaljevati. Enotne £ 
Pe!°d,r„Jlnske kriterije za šti- £
pubŽv^6 nai bi vsaka re_ 5
nem k^»Uresručevala v last- $ sistemu štipendiranja. ^
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Tovarna zdravil Krka iz Novega mesta je pred dnevi že drugič podelila nagrade študentom za 
znanstveno-raziskovalna dela. To pa je pravzaprav prvo podjetje (razen RR Niš) v Jugoslavijji, ki na ta 
način išče in spodbuja stike z znanstvenimi institucijami. 35 poslanih nalog in 22 nagrajencev iz vrst 
ljubljanskih in zagrebških študentov ter novomeških srednješolcev zgovorno priča, da mladi, bodoči 
znanstveniki kažejo zanimanje za znanstvene izsledke, ki jih potrebuje industrija. Na ta način je Krka 
prva začela iskati novo pot v sodelovanju med industrijo in znanstvenimi inštituti. O teh odnosih je 
bilo že mnogo govora in pisanja, toda še vedno niso taki, da bi koristili obema. Na sliki: generalni 
direktor Krke mgr. Boris Andrijanič podeljuje nagrade študentom.

»VROČA POLEMIKA« PROSVETNIH DELAVCEV ZAVOLJO VREDNOTENJA SLUŽBENIH LET

Odpravimo kamen spotike
Zavod za šolstvo SRS je dal v razpravo študijo o sistemu strokov

nega izpopolnjevanja pedagoških delavcev, ki jo je pripravil JOŽE 
VALENTINČIČ. O njej so pred dnevi razpravljali na izvršnem 
odboru izobraževalne skupnosti SR Slovenije. Ugotovili so, da je 
zelo solidna osnova za oblikovanje operativnih programov strokov
nega izpopolnjevanja pedagoških delavcev. Bolj proučiti pa bo še 
treba strokovno izpopolnjevanje učiteljev strokovnih šol, ki so v 
preteklosti bili tega tudi najmanj deležni. Med drugim pa so naro
čili delovni skupini, ki bo pripravila take operativne programe 
dejavnosti, da prouči in predlaga, kako bi sistem strokovnega 
izpopolnjevanja pedagoških delavcev povezali tudi s sistemom stro
kovnega napredovanja prosvetnih delavcev.

^■V'V\.WXXX'VVX'VXX.XXXX£ Na ta problem, motivacijo in 
stimulacijo pedagoških delavcev 
za dopolnilno izobraževanje, je 
prvi_ opozoril SLAVKO 
GRČAR, podpredsednik repu
bliškega odbora Sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti Slo
venije. Dejal je, da se je prav ta 
problem motivacije in stimula
cije prosvetnih delavcev za stro
kovno izpopolnjevanje še pose
bej močno zaostril zdaj ob ures
ničevanju samoupravnih spora
zumov o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov.

Do nedavnega so namreč šole 
uveljavljale avtomatično napre
dovanje prosvetnih delavcev gle
de na službena leta, izkušnje 
oziroma prakso. Ponekod je ta 
kriterij predstavljal celo do 
60% osebnega dohodka. Tako 
napredovanje so prosvetni de
lavci utemeljevali z ugotovitvi
jo, da boljšega sistema napredo
vanja zaenkrat nimamo. Ta 
avtomatizem napredovanja po 
službenih letih pa je prinašal s 
seboj vrsto nepravičnosti, saj je 
dajal enake prednosti vsem, ne 
glede na prizadevanje in oprav
ljeno delo.

Ob nastajanju samoupravnih 
sporazumov so mnogi opozar
jali, je dejal Grčar, da manjka 
ustrezen sistem napredovanja, 
tak, ki seveda ne bi upošteval le 
službenih let, saj družba ne pla
čuje učitelja in šolo, pač pa 
delo učitelja in delo šole. Spre
jeta je bila takrat misel, naj bi 
polni osebni dohodek učitelj 
prejemal takrat, ko je polno 
usposobljen, to pa je pri petnaj
stih letih prakse. Zato ne bi bilo 
prav, da bi moral učitelj čakati 
do upokojitve svoj polni osebni 
dohodek. Zdaj pa to misel ne
kateri razumejo tako, da smo s 
tem trdili, je dejal Grčar, da po 
petnajstih letih delovne izkuš
nje več ne naraščajo. Očitno je 
torej, da zgolj z upoštevanjem 
službenih let sistema napredo
vanja ne moremo razrešiti.

Prav ta problem pa je zdaj v Slo
veniji precej „vroč , o njem z ogor
čenjem prosvetni delavci pišejo 
članke pa pisma na komisije za 
spremljanje samoupravnih sporazu
mov, na sindikate in na izobraže
valne skupnosti. Zlasti starejši pro
svetni delavci povezujejo s tem svojo 
pokojninsko usodo in smatrajo, da 
jim je bila odvzeta nadaljnja stimula
cija. Čedalje več pa je takih prosvet
nih delavcev, ki ob tej ,,vroči pole
miki" pravilno povezujejo sistem na
predovanja s sistemom dopolnilnega 
izobraževanja pedagoških delavcev. 
Slavko Grčar je predlagal, da bi po

sebna delovna skupina proučila 
sistem strokovnih nazivov, ki naj bi 
bili pogojeni s strokovnim izpopol
njevanjem. Proučiti pa bi tudi mo
rali, kako bi posamezne strokovne 
nazive v samoupravnih sporazumih 
vrednotili, saj naj bi vsak strokovni

naziv dobil tudi določeno material
no stimulacijo.

Izvršni odbor Izobraževalne 
skupnosti je sklenil, naj bi si
stem napredovanja pedagoških 
delavcev, pogojen s sistemom 
strokovnega izpopolnjevanja, iz
delali že letos. Tako bi lahko 
predlagali spremembe v samo
upravnih sporazumih za leto 
1973 (za kar bo potrebno rezer
virati dodatna sredstva). Kot je 
dejal LUDVIK ZAJC, predsed
nik izvršnega odbora: Končno 
bi tako spravili s poti kamen 
spotike - vrednotenje službe
nih let!

SONJA GAŠPERŠIČ
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NAMESTO KOMENTARJA

Draga Izkušnja
Ne bilo bi prav, če ne bi bili strpni in prizanesljivi kritiki 

pri ocenjevanju dela Kulturne skupnosti Slovenije, ki je vse
kakor še mlad in neizkušen samoupravni organizem. Pre
govor pravi, „da izkušnja dela mojstra“ in gotovo so tudi za 
dobro funkcioniranje nekega samoupravnega organizma 
potrebne določene izkušnje.

Vseeno pa se vsiljuje — ne le meni, temveč marsikomu te 
dni - ne preveč prizanesljivo vprašanje, ali fe res bilo po
trebno, da je začasna skupščina Kulturne skupnosti Slove
nije plačala visoko ceno za to (v dobesednem pomenu), da je 
speljala do konca dnevni red svoje 3. seje in tako končno 
sprejela akte, brez katerih skupnost ne more redno poslovati 
in izvajati kulturnih akcij.

Dr. Bratko Kreft, predsednik skupščine, je moral 11. 
aprila popoldne prekiniti sejo, ker skupščina ni bila več 
sklepčna. Skupščina je nadaljevala sejo 18. aprila, ko je spre
jela finančni načrt za leto 1972, potrdila zaključni račun za 
leto 1971 in odobrila program priprav za sklic redne skup
ščine, ki naj bi se osnovala do 30. junija. Delo je bilo oprav
ljeno v dobri uri in pol, pa'čeprav so dodatno še sprejeli 
uvodno deklarativno besedilo k osnovam in merilom za 
pospeševanje kulturne dejavnosti v letu 1972 (zavzeli so se 
za selektivno kulturno politiko) in še prečiščeno priporočilo 
skupščine odborom za izvajanje njihove konkretne finančne 
politike v odnosu do manj razvitih območij (brez zavezujo
čih številk).

Po več ur dolgem prvem zasedanju, ko je pravzaprav vsak 
lahko povedal „kar mu na duši leži“, je drugo zasedanje 
potekalo brez posebne razprave. Z majhnimi spremembami 
so izglasovali to, kar so se pravzaprav že na prvem zasedanju 
dogovorili.

Sam predsednik skupščine je ugotovil, da je seveda tako 
prekinjanje seje zaradi predčasnega odhajanja članov skup
ščine s seje draga stvar, „saj nastajajo dodatni, nemajhni 
stroški, s tem pa se tudi zmanjšujejo sredstva, ki so za kul
turno dejavnost še kako potrebna“. Majhen računček: za 
7.000 din (nekaj manj ali več je to stalo!) bi lahko kupili 
neki knjižnici 116 knjig! A ne bi smeli prizanesti še z enim 
vprašanjem: bi prvega dne zasedanja skupščina morda pravo
časno končala svoje delo (do odhoda vlakov in avtobusov), 
če bi vsi govorniki bolj spoštovali čas? O „razkošju časa" pa 
pri nas vse premalo govorimo.

Pnmer, ki sem ga opisala, ni izjemen, ni osamljen in ni 
„značilen le za kulturne delavce". S takimi primeri se sreču
jemo še marsikje. Znano je, da tudi naši najvišji skupščinski 
domovi niso imuni zoper to bolezen. Ali kdo tam dela po
dobne računčke ali celo račune?

0 S. G.
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Dva sporazuma na prepihu
Predsedstvo republiškega odbora 

Sindikata delavcev družbenih dejav
nosti Slovenije na svoji zadnji seji ni 
dalo soglasja k predlogom za spre
membe in dopolnitve samouprav
nega sporazuma o merilih za delitev 
dohodka in osebnih dohodkov sred
njih šol. Po obširni razpravi so pred
lagali izvršnemu odboru za vzgojo in 
izobraževanje, da s skupno komisijo 
za samoupravni sporazum srednjih 
šol ponovno obravnava predlog spre
memb in ob tem tudi mnenje, ki ga 
je o njem izreklo predsedstvo.

ustvarjanju tega dela dohodka je 
nujna, saj bi marsikatera šola brez 
njega močno stagnirala. Slišali smo 
na primer, da so lani šolske delav
nice Tehniške šole Ljubljana name
nile iz tega dela dohodka kar 91 % 
za akumulacijo. Večja stimulacija 
delavcev, ki soustvarjajo ta del do
hodka zavodov, pa je potrebna ne
nazadnje tudi zaradi preprečevanja 

kadra v gospodarstvo, ki 
nudi že sedaj boljše za-

azum za področje srednjega 
nalaga skupni komisiji, da

POTREBNA STIMULACIJA
Sporazum 

šolstva
pripravi predlog sprememb, tako 
glede vrednotenja posebnih delovnih 
pogojev kot glede določene ude
ležbe osebnih dohodkov na tistem 
delu dohodka, ki ga nekateri zavodi 
ustvarjajo z lastnim proizvodnim de
lom oziroma s storitveno dejav
nostjo lastnih delavcev.

Predsedstvo je opozorilo, da zdaj 
predlagana merila za vrednotenje 
posebnih delovnih pogojev še niso 
dovolj usklajena s prevladujočimi re
šitvami v sporazumih gospodarstva 
in družbenih dejavnosti.

Glede nakazanih rešitev v zvezi z 
udeležbo osebnih dohodkov na do
hodku, ki je ustvarjen z lastnim pro
izvodnim delom oziroma s storit
vami lastnih delavcev, pa so po
udarili, da bo potrebno še pre
tehtati, ali je predlagana 10-od- 
stotna udeležba najbolj primerna. 
Večja stimulacija delavcev pri

bega te; 
mu lah
služke. Seveda pa bi morale pod
pisnice sporazuma s svojimi inter
nimi pravili o nagrajevanju določiti, 
da so na udeležbo od dohodka, 
ustvarjenega s proizvodnim delom 
ali s storitvami, upravičeni le tisti, ki 
so z lastnim delom ta del dohodka 
tudi soustvarjali.

Predlog za stimulacijo delavcev 
pri ustvarjanju dohodka z lastnimi 
storitvami v gostinskih izobraže
valnih organizacijah temelji na na
čelu, ki velja sicer za gostinstvo (de
litev na akumulacijo in povečane 
kalkulativne osebne dohodke v do
ločenem odnosu). Rešitev je dobra, 
le predlagana zgornja meja za pove
čanje KOD iz tega naslova je pre
visoka (40 %), čeravno se ravna po 
sporazumu za gostinstvo, ki pa je 
prav zaradi tega merila že deležen 
določene kritike.

Predsedstvo je tudi opozorilo, da 
dohodek od najemnin šolskih pro
storov ni obravnavati kot storitev, 
marveč je denar iz tega naslova po
trebno vračati v akumulacijo. Ljub
ljanska temeljna izobraževalna skup
nost je že sprejela sklep, da se sred

stva od različnih najemnin vračajo 
med družbena sredstva, s katerimi 
razpolaga skupnost.

KOLEKTIVI NAJ SE SAMI 
ODLOČIJO

Republiški odbor je prejel preko 
20 pisem, v katerih so na razne na
čine izražene kritične pripombe k 
samoupravnemu sporazumu za 
osnovne šole. Pa tudi v časnikih je 
bila vrsta člankov na to temo, zlasti 
v Prosvetnem delavcu, kjer bo pred
sedstvo zato tudi v celoti objavilo 
svoja stališča s tem v zvezi.

Prenekateri prosvetni delavec je 
ob burni polemiki vendarle pozabil 
na vrsto ugodnih posledic samo
upravnega sporazumevanja: ne na
zadnje, da so merila iz sporazuma 
postala^ družbeno priznana merila 
tudi za financerje; da se v tem letu 
zaostanki osebnih dohodkov v 
osnovnih šolah bistveno zmanjšujejo 
v odnosu do gospodarstva in drugih 
družbenih dejavnosti (za učitelje s 
srednjo izobrazbo se letos v po
prečju povečujejo kar za 24 %); da 
sporazumi uveljavljajo mnoga me
rila, ki prispevajo k izenačevanju po
gojev dela itd. Ne bi smeli torej 
trditi, da se je po sprejemu spora
zuma položaj v slovenskem osnov
nem šolstvu poslabšal, so poudarili 
na predsedstvu.

Zahteve po višjem vrednotenju 
delovnega mesta učitelja z višjo iz
obrazbo so bile prisotne in utemelje- 
vane že ob sprejemanju sporazuma, 
a zavrnjene, ker bi to pomenilo pre-

Pred 1. majem je bil v Ljubljani redni letni občni zbor organizacije SAMOPOMOČI PROSVETNIH IN ZNANSTVE
NIH DELAVCEV SLOVENIJE. To organizacijo so ustanovili učitelji že leta 1898 in jo imenovali »Jubilejska 
Samopomoč . Danes ima Samopomoč okrog 3.000 članov, njena osnovna dejavnost pa je pomagati svojcem ob 
smrti člana.
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seganje vrednosti, kot jo za ta iz
obrazbeni profil določa splošni 
družbeni dogovor. Primerjava samo
upravnih sporazumov pa zdaj kaže, 
da so v posameznih primerih uve
ljavljene višje vrednosti (socialno za
varovanje, državna uprava). Zato 
predsedstvo soglaša, da se vrednost 
delovnega mesta učitelja z višjo iz
obrazbo poveča in se odmeri nekje v 
sredini razpona med učiteljem s 
srednjo in učiteljem z visoko iz
obrazbo.

Predsedstvo pa ne soglaša z zahte
vami, da bi avtomatično poviševali 
osebne dohodke na osnovi delovnih 
izkušenj tudi po 15 letih službe. 
Meni, da je napredovanje učiteljev v 
stroki potrebno povezati s sistemom 
strokovnega izpopolnjevanja in po
deljevanja strokovnih nazivov, ki bo 
imel tudi finančne posledice. Zahte
vali bodo, da ustrezna strokovna 
organizacija pravočasno pripravi 
predlog takega sistema, da bi ga že 
leta 1973 lahko uveljavili.

Največ prepričljivih argumentov 
je seveda za to, da bi višje vrednotili 
delovno mesto učitelja s srednjo iz
obrazbo, ki je 5 let obiskoval učite
ljišče in opravljal odgovorno peda
goško delo na stopnji razrednega 
pouka. Vrednotenje tega delovnega 
mesta bi bilo lahko za 10 % višje kot 
velja za delavce s srednjo izobrazbo 
v gospodarskih in družbenih dejav
nostih, meni predsedstvo.

Pristojno komisijo za družbeno 
sporazumevanje bo predsedstvo se
znanilo s težkim položajem nekvali
ficiranih in priučenih v šolstvu, ka
terih življenjski minimum je že 
ogrožen. Ta komisija naj bi skupaj z 
Zvezo sindikatov našla za te delavce 
neko rešitev tudi v primeru, če letos 
samoupravnih sporazumov ne bomo 
valorizirali.

Glede vrednotenja delovnega me
sta ravnatelja, ki ga sicer imenuje 
družba, a se mu glede na izobrazbo 
priznava zelo različni KOD, po me
rilih iz splošnega družbenega do
govora o vrednotenju delovnih mest 
vodilnih delavcev, predsedstvo meni 
naslednje: znotraj osnovnega šolstva 
bi zanje morah uveljaviti tako vred
notenje, ki ne bi predpostavljalo for
malne izobrazbe, pač pa odgovor
nost ravnatelja glede na število od
delkov.

Ob spreminjanju meril sporazuma 
bo vsekakor pomembno, na to pred
sedstvo opozarja, da bo skupna ko
misija sodelovala z vsemi 418 osnov
nimi šolami in da bodo odločitve, 
dobre ali slabe, sprejeli kolektivi 
sami ter zanje tudi sami nosili polno 
odgovornost.

-g.
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

Kljub močni fluktuaciji v gradbeništvu ima Splošno gradbeno podjetje Stavbenik iz Kopra na 
deloviščih na obalnem področju in v Ljubljani približno 1.000 zaposlenih. Od teh je kar 281 članov 
kolektiva, ki so v podjetju več kot 10 let. Prejšnji teden so imeli v Izoli manjšo slovesnost, kjer so 35 
svojim delavcem podelili priznanja za 10,15 in 20-letno delo v podjetju. - A. Agnič

Mestni svet 
Zveze sindikatov 

Ljubljana

razpisuje
Dolžniki, konec 

trgovanja z vami!
Dolgovi kupcev so se povzpeli ob koncu aprila na približno 300 milijonov 
dinarjev O Železarna Ravne na Koroškem bo z vsemi kupci, ki so pozabili 

na dolgove, prekinila poslovne odnose

nagrade za izjemne 
dosežke pri razvijanju 

in krepitvi samoupravljanja 
za leto 1972

Kljub težavam zaradi po
manjkanja električne energije, 
starega železa in fero legur so 
dosegli v Železarni Ravne na 
Koroškem v prvih treh mesecih 
letos rekordno proizvodnjo — 
nad 102.000 ton skupne proiz
vodnje, kar je za 3,4% manj, 
kot je predvideval plan. V raz
dobju januar — marec je dosegla 
ravenska Železarna nekaj nad 
175 milijonov din realizacije, ali 
4% več, kot so računali. Za 
predvidevanji je najbolj zaostal

izvoz, saj so na tuje prodali le 
za 905.000 dolarjev izdelkov in 
tako dosegli za dobro četrtino 
manjši izvoz, kot so računali.

Kljub zadovoljivim proizvod
nim rezultatom pa imajo v Že
lezarni Ravne na Koroškem ve
like težave zaradi nelikvidnosti. 
Na začetku multilateralne kom
penzacije so kupci dolgovali Že
lezarni Ravne na Koroškem 250 
milijonov dinarjev, ob koncu 
aprila pa so se dolgovi kupcev

povečali že na okrog 300 mili
jonov dinarjev in vežy'o 5-me- 
sečno proizvodnjo Železarne 
Ravne na Koroškem. Med mul
tilateralno kompenzacijo, po 
nepopolnih podatkih, kupci 
niso priglasili za 38 milijonov 
din obveznosti do Železarne 
Ravne na Koroškem. Z vsemi 
kupci, ki so pozabili na dol
gove, bo Železarna Ravne na 
Koroškem prekinila poslovne 
odnose. (Ma)

Mestni svet Zveze sindikatov Ljubljana podeljuje priznanja za 

posebne uspehe na področju razvoja teoretične misli in prak

tičnega uresničevanja samoupravljanja kot temeljnega druž

benega odnosa.

Priznanja se podeljujejo vsako leto ob 27. juniju - DNEVU 

SAMOUPRAVLJAVCEV JUGOSLAVIJE z naslednjih področij:

N a 10 cicero

S MARIBOR
V mariborski tekstilni tovarni so 

se tete« trudili, da bi bil najnižji 
osebni dohodek 1200 dinarjev. O 
tem so razpravljali tudi na delovni 
konferenci sindikalne organizacije. 
Predsednica tovarniškega odbora 
LUČKA FLORJANČIČ je v svojem 
poročilu poudarila, daje za obdobje 
cd.zadnjega občnega zbora do danes 
aajpomembnejše, da so uspeli s sa
moupravnimi sporazumi razčistiti 
vrsto negotovosti pri delitvi dohod
ka in osebnih dohodkov ter bistveno 
skrčiti razmerja pri osebnih dohod
kih. Lani so dosegli najnižji osebni 
dohodek 1000 dinarjev na zaposle
nega mesečno, ob tem pa so ustva
rili za okrog 30 milijonov dinarjev 
skladov.

Na konferenci so v razpravi pove
dali, da bo v bodoče glavna skrb 
usmerjena v odpravo nelikvidnosti. 
Mariborska tekstilna tovarna ima že 
nekaj časa blokiran račun, saj ji 
dolžniki ne vrnejo skoraj 110 mi
lijonov di narjev. Obveznosti mari
borske tovarne pa so za več kot po
lovico manjše. Če tega problema ne 
bodo čimpjej rešili, grozi zaposle
nim že junija izplačevanje 90-od- 
stotnih osebnih dohodkov. Na de
lovni konferenci so zadovoljivo oce
nili sedanjo organizacijo podjetja, 
glede samoupravljanja pa povedali, 
da so dosegi viden napredek z de
centralizacijo upravljanja po obra
tih, D. P.

V petek, 22. aprila je bilo v Novi Gorici letošnje spomladansko 
javno žrebanje Ljubljanske banke. To žrebanje je bilo že petindvaj
seto, ki ga je priredila Ljubljanska banka za lastnike vezanih sred
stev (hranilne vloge, devizni računi, stanovanjsko varčevanje). Teh 
je približno 120.000 in imajo vloženih nad 1.500 starih milijard 
dinarjev. Žrebanje so združili z zabavno glasbeno prireditvijo. Glav
na nagrada (30.000 dinarjev) je šla v Beograd, pet večjih po 20.000 
oziroma 30.000 dinarjev pa v Ljubljano, Beograd in Novi Sad. Vseh 
nagrad je bilo 3.999. - A. AGNIČ

V tovarni lahke ženske konfekcije OKUS v Radljah bodo letos izdelali za okrog 10 milijonov dinarjev 
ženskih oblek in halj. Močno bodo povečali tudi izvoz v Zvezno republiko Nemčijo, kjer je po 
njihovih izdelkih veliko poveraševanje. Velik del proizvodnje proda tovarna tudi v Sloveniji in drugih 
jugoslovanskih republikah. Pri ,,Okusu" že pripravljajo nekatere modele za jesen in zimo, ponovno pa 
bodo začeli izdelovati kravate. V novo tovarniško halo bodo v kratkem postavili nove šivalne stroje, 
zaposlili pa bodo še več novih delavk. - FOTO KVV., TEKST V. R.

1. teoretične misli - za izjemne dosežke v 
znanstveno-raziskovalni dejavnosti na 
področju samoupravljanja;

2. razvoja avtonomnega sistema v organi
zacijah združenega dela in samouprav
nih skupnostih;

3. neposrednega uresničevanja samouprav
ljanja - ustvarjanje samoupravnih, hu
manih medsebojnih odnosov v delovnih 
kolektivih.

Nagrajeni so lahko posamezniki ali skupine. Predlog za po

delitev priznanj mora vsebovati poleg podatkov o kandidatu 

tudi opis dela, zaradi katerega se ga predlaga in podrobne 

podatke, ki so potrebni za vsestransko in objektivno presojo 

uspešnosti dela kandidata.

Kandidate za priznanja lahko predlagajo osnovne organiza

cije sindikata, mestni odbori sindikatov delavcev strokovnih 

dejavnosti Ljubljane, družbene organizacije, strokovna dru

štva, komisija za podelitev priznanj in občani.

Predloge za nagrade pošljite do 31. maja 1972. leta na naslov: 

Mestni svet Zveze sindikatov Ljubljana - komisija za pode

litev priznanj za izjemne dosežke pri razvoju in krepitvi sa

moupravljanja.

Vse potrebne informacije daje tajništvo mestnega sveta Zveze 

sindikatov Ljubljana, Dalmatinova 4.
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ŠPORT IN REKREACIJA

HA ROB II. SEJI KOMISIJE ZA TELESNO KULTURO, ŠPORT IN REKREACIJO PRI RS ZSS____________________

Vee konkretnih nalog
Konec aprila je bila v Ljublja

ni druga seja Komisije za teles
no kulturo, šport in rekreacijo 
Pri Republiškem svetu Zveze 
sindikatov Slovenije. Komisija 
je sprejela okvirni program svo
jega dela za letošnje leto in si za 
sam začetek zadala že več kon
kretnih nalog.

Tako bo med drugim nemu
doma upostavila stik z organiza

torji rekreadjevdelovnih kolekti
vih in se z njimi sestala na raz
širjeni seji že meseca maja. 
Omenjeno sejo bo komisija po
svetila predvsem načrtovanju 
skupnih akcij s predstavniki de
lovnih organizacij, obenem pa 
jo bo izkoristila za posvet okoli 
regresiranja letnega oddiha za
poslenih. Dejstvo namreč je, da 
bi morali zaposleni vsaj delno

TRIM STEZA
Kot drugod v Sloveniji so se tudi prebivalci laške občine vključili 

v gibanje TRIM. Občinski sindikalni svet je na zadnji seji pred
sedstva sklenil posvetiti večjo pozornost telesni krepitvi in re- 
Tp?C*P' Prvi korak k temu je že iskanje primernega prostora za 
1RIM stezo. Skupaj s telesnovzgojnimi delavci pa imajo težave, 
Kajti v mestu, ki je stisnjeno med griči, ni lahko najti ustreznega 
Prostora, ki bo vsem dostopen in obenem primeren za rekreacijo.

M. B.

Letne TRIM igre 
olimpiada posameznika

TRIM IGRE so športna tekmovanja za vsakogar, za velike 
in majhne, za stare in mlade, za ženske in moške, fante in 
dekleta. Vsak si lahko poišče svojo panogo izmed mnogih 
športnih zvrsti. Na olimpijskih igrah 1972 v Muenchnu se 
bodo najboljši na svetu borili za medalje — vaša olimpiada pa 
so TRIM IGRE — ki niso tekme za medalje in vrhunske 
dosežke, pač pa tekmovanje za zdravje, telesno krepitev in 
zdravo srce — za osebno srečo in zadovoljstvo. Nihče ne 
zahteva članstvo v katerikoli športni zvezi. Prisotnost in ude
ležba sta vse.

Tudi v Ljubljani so se začele letne TRIM igre. Pred dnevi 
je bil v organizaciji Komisije za rekreacijo in Mestne zveze za 
telesno kulturo Ljubljana turnir v malem nogometu za ekipe 
iz delovnih kolektivov. To je že drugo leto, ko teče redna in 
organizirana TRIM dejavnost članov delovnih kolektivov. 
Ker so z TRIM seznanjeni že mnog ljudje, se je tudi zani
manje za športno razvedrilo občutno povečalo. To spozna
nje je komisijo za rekreacijo pripeljalo do tega, daje z rekre
acijsko aktivnostjo pričela že zelo zgodaj.

Program obsega športne panoge, ki jih goji največ delov
nih ljudi, poleg tega pa bomo vključili v program tudi pla
valne tečaje za odrasle neplavalce. Letni program TRIM iger 
bo tekel skozi vse leto, v zimskem času pa bo prešel v aktiv
nosti na snegu.

Seveda iščemo tudi nove oblike rekreacije, kot so družin
sko tekmovanje VELESLALOM JANA, nedeljske TRIM SKI 
proge, družinsko plavanje JANA, letne TRIM steze in še 
nekatere druge, kjer se lahko športno udejstvuje cela družina 
m ne le posameznik. Za katerokoli od aktivnosti, ki so v 
Programu TRIM, se lahko prijavite pismeno ali po telefonu 
MESTNI ZVEZI ZA TELESNO KULTURO, LJUBLJANA, 
TABOR 14, tel. 322-529, kjer dobite tudi vse druge in for
macije- JOŽE DROBNIČ

izkoristiti svoje proste dni v 
letu za oddih in rekreacijo, pa 
jim je to v številnih primerih — 
ponekod prav zaradi zgrešene 
politike regresiranja dopustov — 
povsem onemogočeno.

Že letošnje leto bo komisija 
poskrbela tudi za šolanje ka
drov. Organizirala bo namreč 
tečaje za vodje rekreacije v de
lovnih organizacijah. Tečaji 
bodo večdnevni, terminov pa 
bo več, zato bodo tečaji do
stopni vsem, ki jih bodo želeli 
obiskovati.

Člani komisije so tudi pod
prli zamisel, da bi že v letoš
njem letu poskrbeli za izdajo 
priročnika, ki bi ga potrebovali 
vsi organizatorji rekreacije v de
lovnih kolektivih in drugod. Pri
ročnik naj bi napisali naši naj
bolj poznani strokovnjaki na 
področju telesne kulture, ki o 
rekreaciji zaposlenih največ 
vedo.

Seveda člani komisije na 
omenjenem sestanku niso poza
bili akcije TRIM. Ob sodelova
nju strokovnih telesnovzgojnih 
in športnih organov in organiza
cij, občinskih zvez za telesno 
kulturo, dmštev Partizan in po

sameznih strokovnjakov bo ko
misija aktivirala še tiste delovne 
organizacije, ki se doslej niso 
vključile v akcijo oziroma so se 
odzvale v premajhnem številu. 
V ta namen naj bi komisija po
skrbela za dodatne posvete, ki 
bi obravnavali le akcijo TRIM. 
Podpirala bo tudi izgradnjo 
TRIM stez v prirodi, gradnjo 
kondicijskih TRIM kabinetov v 
posameznih delovnih organiza
cijah ali v njihovi neposredni 
bližini itd., itd.

Dosedanji poizkusi načrtnega 
dela komisije počivajo na dokaj 
skromnih podatkih o tem kaj je 
bilo doslej že storjenega na po
dročju telesne vzgoje, športa in 
rekreacije med delovnimi ljud
mi. Tudi razpoložljive analize in 
podatki ter izkušnje iz za
mejstva ne predstavljajo dovolj 
trdnega temelja za resno delo 
komisije v prihodnje, zato bo le 
ta poskrbela za raziskovalno 
delo na tem področju — za za
četek le za obširno analizo — da 
bi lahko perspektivni program 
dela slonel zares na natančnih 
in konkretnih podatkih in ne le 
na domnevah.

A. Ul.
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Konec prihodnjega meseca bodo v Ljubljani v športnem 
parku Kodeljevo spet letne športne igre gradbenih delavcev 
Slovenije. Organizator te velike športne prireditve bo to pot 
ljubljansko gradbeno podjetje Obnova.

Na sestanku z letošnjimi organizatorji in predstavniki na
stopajočih, ki je bil pred dnevi v Ljubljani, smo zvedeli, da 
bodo letošnje igre gradbincev po vsej verjetnosti rekordne. 
Udeležilo se jih bo kar 59 delovnih organizacij, kar ne
dvomno predstavlja prav tako svojevrsten rekord. V šport
nem .parku Kodeljevo bodo nastopila letos naslednja pod
jetja: Avtomatizacija, Beograd, Beton Bežigrad, Cementarna,
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Cevovod, „Dravograd“, Elektroprojekt, Giposs, ,,Gorica", 
Goriške opekarne, Gradis, Gradišče, Graditelj, Gradles, 
Gradnja, Granit, Grosuplje, Hrastnik, IBT, IGM, IMKO, IMF, 
Ingrad, Instalacija, Instalacije Grosuplje, Izolirka, Ključavni
čar, Konstruktor, Kovinar, Kraški zidar, Ljubljanske opekar
ne, Megrad, Nigrad, Obnova Celje, Obnova Ljubljana, Ope
karne Ljubečna, Pionir, Primorje, Projekt, Projektivno pod
jetje Kranj, Radlje ob Dravi, Rogaška Slatina, Salonit, 
Simplex, Slovenijaceste, Sava, Spectrum, Splošno kovinsko 
podjetje Ajdovščina, Stavbar,, Stavbenik, Tehnika, Tekol, 
Termika, Univerzal, Vegrad, Zasavje, Zidar in Zidgrad.

Ker so športne igre gradbenih delavcev Slovenije iz leta v 
leto bolj množične, postaja tudi organizacija teh iger iz leta v 
leto bolj zahtevna. Zato gradbinci sproti dopolnjujejo in iz
boljšujejo svoj pravilnik športnih iger. Ob tem naj mimo
grede omenimo, da lahko služi pravilnik slovenskih gradbin
cev kot vzor vsem organizatorjem sindikalnih športnih iger.

—a.

Igre Elektrogospodarstva
V NOVI GORICI SO SE ZAČELE DIS 72

VELIKA UDELEŽBA
Tudi letos bodo v Novi Go

rici v organizaciji Občinskega 
sindikalnega sveta in Občinske 
zveze za telesno kulturo Nova 
Gorica delavske športne igre 
DIS 72.

Po prijavah sodeč, ki so bile 
zaključene v teh dneh, je upati, 
da bo lanski rekord znatno pre
sežen. Sklepamo lahko, da 
bodo letošnje občinske sindi
kalne igre najbolj množične do
slej. To pa je obenem najbolj 
razveseljiva ugotovitev, saj tudi 
v bodoče mora biti edino geslo 
takih športnih manifestacij 
„čimveč zaposlenih na športna 
tekmovanja".

Letos bodo tekmovali moški 
v malem nogometu, odbojki, 
košarki, namiznem tenisu, šahu, 
streljanju, rokometu, balinanju 
in kegljanju, ženske pa v od
bojki, namiznem tenisu, atle

tiki, kegljanju in streljanju.
Prijavljenih je 25 delovnih 

organizacij iz vse občine, po 
številu ekip pa so najmočnejše 
Salonit Anhovo, Soške elektrar
ne iz Nove Gorice, Grosist iz 
Šempetra in Meblo iz Nove Go
rice.

Igre se bodo začele takoj po

prvomajskih praznikih in bodo 
trajale nekako do konca junija. 
Kot zanimivost naj omenimo 
tudi to, da se igre ne bodo od
vijale le v Novi Gorici, temveč 
tudi v Šempetru in Anhovem, 
kar nedvomno pomeni še do
datno propagando za DIS 72.

R.K.

Brugi tabor ljubljan
skih planincev

tud' b,.dneynu mladosti se bodo 
lišk1 ^ubljžnska in druga oko- 
dji a Planinska društva potru- 
kar’ • k' v naravo popeljala 
Prii„*alveč ljubiteljev planin in 

krije v mladosti ter re
li tCLe' Y 13 namen prirejajo 
/• abor ljubljanskih planincev,
nini ° V ,nedeljo 28. maja na Pla- 
izlet^a Vrhlliko-- Ta PnJetna 
v°lpoma točka, z razglednim

na Strmici, je od Ljub- 
25 k cesti oddaljena komaj 
hoj«. 7 ®zir°ma dobro uro peš 
napi ;rhnike, od koder vodi 
Še vp*3111110 tr°je markiranih in

c neoznačenih poti.

stanku°r 80 pre(* dnevi na se-
P^dstaJV110!”13^ Povedali 
odbnr V?.lkl koordinacijskega 
društpf indijanskih planinskih 
Planin ’Je 1' • tabor ljubljanskih 
reditve VUjučen tadi v pri- 
°bčinp občinskem prazniku 
kar .Yrhnika. Da hi t.hnr

potek priprav kaže, da uspeh ta
bora lahko skazi le slabo vreme, 
sicer pa bodo udeleženci ne
dvomno z vsem preskrbljeni in 
zadovoljni. Po programu, ki ga 
bodo izvajali vrhniška godba na 
pihala, pevski zbor PD Vrhnika 
in recita to iji, bo sledilo planin
sko slavje na prostem. Kdorkoli 
pa bo želel spoznati tudi nepo
sredno okolico, bo lahko izbiral 
med prijetnimi in ne predolgimi

izleti ter sprehodi do Ulovke, 
Račevskega jezera pri Smrečju 
in bližnjega Pekla, nadalje do 
„Lintverna“ in še kam drugam. 
Spoznal bo, da navedena in še 
draga izletišča ponujajo oddih 
in sprostitev v še neoskrunjeni 
naravi v neposrednem zaledju 
Ljubljane, ki ga veliko premalo 
poznamo samo zaradi tega, ker 
je preblizu ...

MG Ura šolske telesne vzgoje na šoli v Goriških Brdih

Letošnje, tradicionalne delav
ske sindikalne športne igre slo
venskega elektrogospodarstva 
bodo v središču revirjev. Izved
bo teh iger so zaupali kolektivu 
trboveljske termoelektrarne, 
kjer so že ustanovili poseben 
odbor, ki bo poskrbel za pri
memo organizacijo tega po
membnega srečanja, ki bo v 
dneh, ko v Trbovljah slavijo 
tudi občinski praznik.

Pričakujejo, da bo letos sode
lovalo na teh igrah še več tek
movalcev, pomerili pa se bodo 
kar v osmih disciplinah. Gosti
telji bodo seveda štorih vse, da 
bi se tekmovanja odvijala brez 
zastojev in da bi se udeleženci 
prijetno počutili v središču za
savskih revirjev. Pričakujejo 
tudi, da bo v dneh športnih iger 
tudi nekaj kulturnih in drugih 
prireditev.

- — m—

SINDIKALNE 
ŠPORTNE IGRE 
V LITIJI

Komisija za šport in rekreaci
jo pri litijskem občinskem sin
dikalnem svetu je za 4. delavske 
sindikalne športne igre razpisala 
tekmovanja v balinanju, namiz
nem tenisu, malem nogometu, 
šahu, odbojki, streljanju, keglja
nju, košarki in rokometu. Pri
jave je komisija sprejemala do 
konca marca. Poleg tega je ko
misija imenovala tudi odbore za 
vsako zvrst tekmovanja in dolo
čila igrišča za nastope.

Kaže torej, da bodo letošnje 
delavske športne igre v Litiji 
prav tako uspešne, kot so bile 
doslej. —m—

14. MAJ PRAZNIK MLADOSTI NA VRHU TRIGLAVA
Vsakoletna triglavska mladin

ska Titova štafeta, letos je že 
jubilejna (srebrna), je praznik in 
posebno doživetje mladih ljubi
teljev in obiskovalcev gora in še 
prav posebej Triglava in njegove 
soseščine. Skozi romantično 
dolino Krme, iz Bohinja preko 
Uskovnice in skozi Voje na 
Velo polje in skozi dolino Vrat 
radi prihajajo k Triglavu pisane 
reke veselih in praznično raz
položenih delovnih ljudi in mla
dine.

V času največjega trpljenja 
našega naroda je postal Triglav 
simbol boja. Vsa štiri leta borbe 
je vihrala na vrhu Triglava slo
venska zastava.

Pred 25. leti, 21. maja leta 
1948, so jeseniški planinci orga
nizirali prvo mladinsko triglav
sko Titovo štafeto. Od tedaj 
dalje povabijo jeseniški pla
ninci, plezalci in alpinisti skupaj 
s gorskimi vodniki in gorskimi 
reševalci vsako leto vso sloven
sko javnost, še posebej pa prav

ljubitelje Triglava, da se mno
žično udeleže vsakoletne mla
dinske triglavske Titove štafete.

Tako kot vsako leto bodo 
ponesli slovenski gorniki tudi 
letos že 25. čestitke in pozdra
ve s najlepšimi željami predsed
niku Titu. Letošnji pohod bo 
prav gotovo množičen in slove
sen. Po dosedanjih pripravah in 
prijavah lahko pričakujemo, da 
bo letošnji praznik na vrhu Tri
glava prava planinska manifesta
cija. Pozdravno pismo s čestit

kami in pozdravi je že napisano, 
prav tako pa je podjetje Drago 
Višnar iz Jesenic že izdelalo in 
darovalo mojstrsko izdelano 
štafetno palico po osnutkih 
stalnega organizatorja triglav
skih Titovih štafet. Letošnja 
štafetna palica je izdelana v zna
menju 80-letnice maršala Tita, 
25. triglavske štafete in 60-let- 
nice ustanovitve naše Gorske re
ševalne službe (1912-1972).

Priprave za uspešno množič
no izvedbo letošnje triglavske,

j^UVSKA ENOTNOST - ŠT. 18-6. MAJA 1972

mladinske Titove štafete so ste
kle letos pravočasno in so na
letele na vsesplošno odobrava
nje in navdušenje pri vseh ma
tičnih planinskih društvih, mla
dinskih in alpinističnih odsekih 
in postajah gorske reševalne 
službe širom po Sloveniji. Po
budo alpinističnega odseka pla
ninskega društva Jesenice so po
zdravile tudi vse druge taborni
ške, smučarske in telesnovzgoj- 
ne organizacije na Gorenjskem 
in v Sloveniji sploh. Z URO

STRAN 11



<

2026 din; sem so všteti tudi za
služki za sobotno obratovanje, 
brez njih pa bi bil povprečni 
osebni dohodek samo okoli 
1800 din na mesec. Za moder
nizacijo rudnikov in naprav v 
njih bi v podjetju potrebovali 
okoli 111 milijonov din. Sred
stev seveda še nimajo zagotov
ljenih in niti ne vedo, kdaj 
lahko računajo nanje.

Ostanek dohodka po zaključ
nem računu gospodarjenja za 
leto L971 v višini nekaj nad 7 
milijonov din je osrednji delav
ski svet razdelil med številne 
porabnike. Med drugimi je izro
čil dva in pol milijona za letova
nje rudarjev in drugih zapo
slenih v podjetju, 250.000 din 
je namenil za solidarnostni 
sklad, iz katerega izplačujejo 
enkratne letne podpore svojcem 
smrtno ponesrečenih rudarjev, 
pol milijona din so namenili za 
posojila rudarjem, ki gradijo 
svoja stanovanja, 150.000 din 
pa je prejel rudniški sindikalni 
odbor zasavskih premogovnikov 
za razne akcije. Pozabili niso na 
preventivno zdravljenje rudar
jev, za kar so namenili letos 
200.000 din. Za štipendije pa 
bo na voljo letos 600.000 din.

-m-

Pionirji na svojem pohodu ob žici okupirane Ljubljane vsako leto obiščejo tudi spomenik talcev '< 
Gramozni jami.

OBISK NA GRADBIŠČU NOVE TOVARNE IVERNIH PLOŠČ V 0TIŠKEM VRHU PRI DRAVOGRADU

Zelena luč za montažna dela
Inozemska oprema za novo tovarno v Otiškem vrhu že prihaja • Dinamika operativnega načrta #

Prve iverne plošče iz Otiškega vrha že ob koncu leta_________________ ^

Na prvi seji, ki je bila pred dar so opozorili, daje za njimi 
prazniki, je osrednji delavski zimski čas, ko je povpraševanje 
svet razpravljal o letošnjem fi- po premogu znatno večje, kot 
nančnem načrtu in ga potrdil, pomladi ali poleti. Povprečni 
Podatki o trimesečnem p oslova- osebni dohodek na zaposlenega 
n ju so razmeroma ugodni, ven- v prvem četrtletju je znašal

Solidarno 
so vpisali posojilo

Delovni kolektiv tovarne dušika v Rušah se je sistema
tično lotil gradnje stanovanj za člane te delovne skupnosti. 
Sedaj gradijo 55 zasebnih stanovanjskih hiš in blok, v kate
rem bo 20 stanovanj. Po dograditvi hiš bodo njihovi novi 
stanovalci izpraznili 47 tovarniških stanovanj, ki jih bodo 
dobili potem delavci z najnižjimi osebnimi dohodki. Skoraj 
vsi člani delovne skupnosti tovarne dušika so vpisali za tri 
leta brezobrestno posojilo ter tako zbran denar sproti oroča- 
jo pri banki. Sporazumno z mariborsko kreditno banko so 
organizirali v tovarni „interno" banko, ki daje vlagateljem 
vezanih sredstev dodatne obresti iz sklada skupne porabe. 
Nekaj denarja dobijo tudi iz predplačila najemnin od tistih 
zaposlenih, ki bodo dobili stanovanje v bloku ali pa ga bodo 
zamenjali za boljšega. Predplačila bodo potem obračunavali 
z nižjo najemnino. Eden izmed virov sredstev je tudi denar 
graditeljev. Tako bodo skupaj zagotovili za stanovanjsko 
gradnjo približno 15 milijonov dinarjev.

V konkretnem primeru je postopek takšerf. Če se član 
kolektiva Tovarne dušika odloči za gradnjo, mora takoj po
ložiti 40.000 dinarjev gotovine, enako vsoto pa mu v nasled
njih treh letih mesečno odtegnejo pri osebnem dohodku, 
vsak mesec po 110 dinarjev. Pri gradnji hiše mora vsak gradi
telj sam opraviti vsa končna dela, katerih vrednost znaša 
približno 15 odstotkov predračunske vrednosti hiše. Nato pa 
dobi še 200.000 dinarjev posojila, in sicer zato, ker je že prej 
vplačal 80.000 dinarjev in je podjetje ta denar oročilo pri 
banki, ki bo na tej osnovi odobrila kredit.

D. P.

Še je Čas, da se vključite v naše nagradno žrebanje. 
Ne pozabite: Delavska enotnost vas sproti seznanja z 
najnovejšimi dogodki v vašem kolektivu, v vašem kra
ju, posreduje vam zanimivosti iz drugih kolektivov in 
iz drugih krajev, razen tega pa vas tudi nagradi. Po
stanite tudi vi njen naročnik! Izpolnite naročilnico in

nam jo pošljite!

PRVA SEJA NOVOIZVOLJENEGA OSREDNJEGA DELAVSKEGA SVETA
ZASAVSKIH PREMOGOVNIKOV_______________ _________________________________________

ZA MODERNIZACIJO 
ŠE NI DENARJA

NAROČILNICA ZA NOVE NAROČNIKE 

Naročam Delavsko enotnost

Ime in priimek: ....................... ...............................................................................................

Točen naslov: ............. ................................................................................................ ...........

Naročnino za 12 mesecev v znesku 26.- din bom poravnal na tekoči račun 
ČZP Delavska enotnost, Dalmatinova 4, št. NB 501-1-991.

Ime In priimek Naslov Podpis

1 ............................................ .......... ...........................................................................Z,.:....... ....

2 ........................................................................ ...................................................................... ,:....

3 ................... ............. ..................... ............................................................... .......
4 ......................... ... ....................... ............................................ L............................. .............................................

5 ............... .... ........... ............................. ............................................ .......... ............
Vsak novi naročnik potrdi zbiralcu naročnikov s podpisom svoj pristanek In 
sam vplača naročnino za 12 mesecev na tekoči račun ČZP Delavska enotnost, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, št. NB 501-1-991.

Ime, priimek in točen naslov zbiralca naročnikov:

Zaradi premajhne domače 
proizvodnje ivemih plošč in 
omejenega uvoza v Jugoslaviji 
že nekaj časa primanjkuje ive- 
ric. Zato smo bili te dni, spričo 
vrveža na gradbišču nove tovar
ne ivemih plošč v Otiškem vrhu 
pri Dravogradu, resnično zado
voljni.

Sredi lanskega leta so se 
združeni investitorji — ‘Lesno 
industrijsko podjetje Slovenj 
Gradec, Gozdno gospodarstvo- 
Slovenj Gradec ter ljubljanski 
Slovenijales odločili, da posta
vijo v Otiškem vrhu pri Dravo-' 
gradu tovarno ivemih plošč z 
obratom za oplemenitenje 
plošč. S to novo tovarno naj bi 
na Koroškem v večji meri izko
ristili veliko naravno bogastvo 
— les, bila pa naj bi tudi osnova 
za hitrejši razvoj industrije za 
predelavo lesa v Mislinjski, Me
žiški in Dravski dolini.

Kot je povedal diplomirani 
inženir Tone Potočnik iz LIP 
Slovenj Gradec je mogoče pri
čakovati, da bodo prišle prve 
iveme plošče iz te nove tovarne 
v Otiškem vrhu že ob koncu 
tega leta. Redna proizvodnja pa 
mora steči v začetku novega, 
1973. leta.

Tvrdka Siempelkamp iz Kre- 
felda v Zvezni republiki Nem
čiji, ki bo dobavila vso potreb
no uvozno opremo, je v Otiški 
vrh pri Dravogradu že poslala 
prvo opremo. Ker so temelji za 
glavno stiskalnico pripravljeni,

so pred dnevi že začeli z mon
tažnimi deli. Te dni so začele 
prihajati tudi že pošiljke strojev 
in dmge opreme, tako da bodo 
sredi maja začeli že z glavno 
montažo. Montažo opreme in 
uvoza je prevzela mariborska 
Hidromontaža, ki je tudi doba
vitelj domače opreme.

Gradbena dela in dobava 
opreme so torej v polnem teku. 
Gradbeno podjetje Dravograd, 
ki skupaj s soizvajalci opravlja 
gradbena dela, bo do srede maja 
pripravilo vse temelje za posta
vitev strojev. Pripravljajo že zu
nanje temelje za objekte za pri
pravo iverje in za predelavo 
lesa. Do nove tovarne je polo
žen tudi že industrijski tir, utr
jujejo pa še zunanje površine za 
skladišče lesa.

V novi tovarni ivernih plošč 
z obratom za oplemenitenj? 
plošč v Otiškem vrhu pri Dravo- 
gradu bodo od 170 zaposlenih 
izdelali na leto v 250 delavnikih
70.000 kubičnih metrov ivernih 
plošč. Ob povečanju števila de- 
lavnikov pa bo mogoče proiz- 
vodnjo povečati na okroS
100.000 kubičnih metrov, saj 
bo tovarna v Otiškem vrhu naj' 
večji proizvajalec ivemih ploš^ 
pri nas.

Omeniti velja še, da bodo v 
Otiškem vrhu na začetku opl6' 
meni tih najmanj 20.000 kubič' 
nih metrov ivemih plošč, i" 
sicer z dekor papirji, folijami h1 
plemenitimi furnirji. Kupček 
pa bodo, če bodo to želeli, p0" 
šiljali oplemenitene iveme phj’ 
šče v želenih merah. (EK/
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5 OBČINSKI SVET ZVEZE SINDIKATOV 
' VRHNIKA S

OBČINSKA KONFERENCA ZKS VRHNIKA 
OBČINSKA KONFERENCA SZDL VRHNIKA 
OBČINSKA KONFERENCA ZMS VRHNIKA 
SKUPŠČINA OBČINE VRHNIKA 

' OBČINSKI ODBOR ZB VRHNIKA
5 ČESTITAJO VSEM OBČANOM
> ZA NJIHOV OBČINSKI PRAZNIK!
J •

.1 ■ i I ............................. ! , • '
TVFT AT7G1T A Glasilo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja ČZP Delavska enotnost v Ljubljani. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik 
l/JjJLi/llr Bb^JHLJTaLpoGACNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313 VI, telefon uredništva 323-554, 316-695. Račun pri Narodni banki v Ljubljani, št. NB 501-1-991,

pri Ljubljanski banki št. 501-620-7-12100 - Posamezna številka stane 1 din — Naročnina jc četrtletna 6,50 din — polletna 13 din —• in letna 26 din —- Rokopisov ne vračamo — P°st 
MLUMKJJL MMKJO JL plačana v gotovini — Tiska ČZP »Ljudska pravica«, Ljubljana


